
روحانی در ستاد ملی کرونا:
مراسم شب های قدر در مناطق نارنجی و قرمز باید در فضای باز باشد
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رئیس جمهور گفت: مراســم شــب های قدر در مناطق قرمز و نارنجی صرفاً در فضای باز و با فاصله مجاز اســت و لازم اســت مردم همه 
دستورالعمل هایی که وزارت بهداشت مشخص کرده را رعایت کنند.

به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور صبح امروز )شنبه( در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا در تشریح تدابیر ویژه 
ســتاد ملی مقابله با کرونا برای مراســم شب های قدر گفت: در مناطق قرمز و نارنجی، این مراسم ها صرفاً در فضای باز و با فاصله مجاز است 
و لازم است مردم همه دستورالعمل هایی که وزارت بهداشت مشخص کرده است را رعایت کنند. بر همین مبنا در هنگام ورود و خروج، مردم 
باید مراعات کنند.روحانی همچنین در ادامه گفت: امروز در آمار و ارقام نیز دیدیم که میزان مراعات مردم در رعایت پروتکل های بهداشــتی 
۶۱ درصد است. این آمار خطرناک است زیرا وقتی که ۳۹ درصد از مردم این پروتکل ها را رعایت نمی کنند معنی آن این است که باید بیشتر 

در موج چهارم بمانیم.
mamlekatonline.ir
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یادداشت 

علی اکبر سبزیان
شــاید دغدغه مهم ما این باشد شبهای قدر که سرنوشت 
یک ساله انسان در آن مقدم می شود را چگونه بگذرانیم. 
مخصوصاً که احیا و شــب زنده داری در این شــب های 
عزیز از مستحبات است. تا صبح چه کنیم و چه بگوییم؟ 
بزرگان ما چه می کردند؟ سیره عالمان دین در این شبها 
چــه بوده ؟آیا فقط باید دعا کرد و نماز خواند ؟کار دیگری 
هم می شــود کرد؟ جالب اســت بدانیم مذاکره علمی و 
یادگیری احکام و علوم اسلامی و مطالعه کتاب های علمی 
و دینی از با فضیلت ترین اعمال شــب قدر اســت که در 
سیره عالمان دین و فقهای شیعه فراوان دیده شده است. از 
این رو برای بهره گیری بیشتر از شبهای قدر این سه گانه 

را حتماً بخوانیم
۱_قرآن کریم

قرآن کتاب زندگی اســت کتابی است از جانب خدا برای 
انسان سازی و اینکه چه انسان چگونه باید در دنیای مادی 
زندگــی خود را تنظیم کرده و پیش ببرد و در عین تنظیم 
امــور ماده زندگی خود چگونه زندگی اش را رنگ خدایی 
بزند و هم دنیای خود را بر اســاس فطرت خود و خواست 
خدا صورت دهد و هم آخرت خود را قرین رضایت پروردگار 
عالم سازد. با این منطق شــب قدر قرآن کریم را با نگاه 
خودسازی و تنظیم  زندگی فردی ،خانوادگی و اجتماعی 
و بهره گیری از دستورات نورانی اش برای زندگی بهتر و 

سعادت دنیا و آخرت بخوانیم.
۲_نهج البلاغه

رابطه نهج البلاغه با قرآن رابطه تنگاتنگ و نزدیک است و 
از همین رو نهج البلاغه را برادر قران«اخ القرآن« نامیده اند 
.نهــج البلاغه کلمات بلند امیرالمومنین علی)ع( با ســه 

موضوع اصلی است ؛
۱_ اعتقادات که علی )ع(آن را با یک بینش و ذوق معنوی 

و عرفانی بیان کرده
۲_ مسائل اجتماعی و سیاسی مربوط به زمان خود ، کل 

جامعه وکل تاریخ
۳_ اخلاق ،سبک زندگی و تربیت نفس و تزکیه انسان

این کتاب برای هر نوع سلیقه،سواد و جایگاه ،مطالب مفید 
و معارف بلندی دارد. توصیه می کنم در شبهای قدر برای 
انس بیشتر با این کتاب ارزشمند کلمات قصار آن که بسیار 

کوتاه، گویا، شیرین و زندگی ساز است را حتماً بخوانید.
۳_صحیفه سجادیه

این کتاب شریف دومین کتاب تدوین شده در صدر اسلام 
و جهت اهمیت بعد از قرآن کریم و نهج البلاغه قرار دارد 
و »اخــت القرآن«، »زبور آل محمد« و »انجیل اهل بیت 
» لقب گرفته و در لباس دعا ،معارف اســلامی، مفاهیم 
اخلاقی و سبک زندگی بیان کرده است .صحیفه سجادیه 
درس حکمت ، عبرت و راهنمای زندگی سعادتمندانه است 
و با ناله های عاشقانه »انسان ساز« و »جامعه ساز« است 
.اگر فرصت به خواندن همه ادعاها نکردید حتماً دعاهای 
یکم ،هفتم ، دوازدهم وبیستم صحیفه سجادیه را در این 

شبها بخوانید.
و حرف آخر  این که این روزها به شدت به روشنگری راه 
،طوفان فکری برای پیدا کردن مسیر و تغییر ادبیات نیایش 

برای رسیدن به محبوب هستی نیازمندیم.
 خواندن این ســه گانه در شب های قدر و تدبر و عمل به 
آنها تا پایان مسیر زندگی برایمان راهگشا و روشنگر است.

سه گانه ای برای خواندن در 
شب های قدر

تکمیل ظرفیت خالی صنایع 
منتخب معطل 70 هزار میلیارد 

تومان نقدینگی

 دولت جوان حزب اللهی
 لزوما باید خستگی ناپذیر و 

مردمی باشد

 واکسیناسیون 
افراد بالای ۸0 سال این هفته 

تمام می شود

 کاندیداتوری قطعی عارف 
 در انتخابات ریاست 

جمهوری 1400 
معاون وزیر صمت گفــت: در صورت تامین ۷۰ 
هزار میلیــارد تومان ســرمایه در گردش جدید، 
ظرفیت هــای خالی واحدهــای منتخب صنعتی 
تکمیل خواهد شــد که خود منجر به افزایش ۱۵ 

نایب رئیــس مجلس گفت: دولــت آینده باید 
دولتی جوان و انقلابی باشــد تا بتوانیم به یک 

تحول عظیم در عرصه  مدیریت کشور برسیم.
به گزارش خبرگزاری مهر، سلسله نشست های 

 ســخنگوی ســتاد ملی مقابله بــا کرونا گفت: 
واکسیناســیون افراد بالای ۸۰ ســال این هفته 
تمام می شــود و هفته آینده واکسیناسیون افراد 

۷۵ تا ۸۰ سال و بعد از ...

تسنیم نوشت: یکی از چهره های نزدیک به محمدرضا 
عارف با اعلام خبر کاندیداتوری وی در انتخابات ریاست 
جمهوری گفت: احتمالا ایشان در یکی از روزهای ۲۱ یا 

۲۲ اردیبهشت با حضور در وزارت ...

3

 فعالیت های اقتصادی 
در وزارت خارجه اهمیت یافته 

است
معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور خارجه 
گفت: فعالیت های اقتصادی در وزارت امور خارجه 
اهمیت یافته و میزان نقش آفرینی اقتصادی دفاتر 
استانی و ســفارتخانه های ما بیش از پیش تعیین 

2

احمدی نژاد مانور می دهد، رئیسی و قالیباف هم نباید بیایند
تحلیل دبیر سیاسی جبهه ایستادگی از آرایش سیاسی انتخابات 1400 

هشدار: خودتان مراقب خودتان باشید

2جهش یافته ها را بشناسیم؛ از کرونای چینی تا هندی و آفریقایی
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درســت در شــرایطی که مذاکره کنندگان ارشــد 
ایرانــی در وین حضور دارند و با قدرت های بزرگ 
جهانی مذاکره می کنند تا تحریم ها از گرده مردم 
ایران برداشــته شــود، نیروهای به ظاهر متضاد، 
عملیات یکســانی را علیه تیم دیپلماتیک ایران راه 
انداخته اند: از رژیم اســرائیل و حکومت عربستان 
که نگران احیای برجام هستند تا تندروهای داخلی 
کهدلواپســی مشــابهی با صهونیست ها و سعودی 

ها دارند.
ســال هاست که دلسوزان کشــور نسبت به حضور 
جریان نفوذ در کشــور هشــدار می دهند؛ هر چند 
کسی تا کنون نفوذ را جدی نگرفته است اما اکنون 
حتی نیازی به هشدار نیست چرا که این جریان، با 
اطمینان از این که اراده یــا توانی برای برخورد با 

آن نیست، خیلی »رو« بازی می کند:

- رژیم اسرائیل از روند مذاکرات اظهار نگرانی می 
کنــد، در داخل هم گروهی دقیقا همســو با کابینه 
نتانیاهــو، داد و قــال راه می اندازنــد که چرا می 

خواهید برجام را احیا کنید؟
- شــبکه ایران اینترنشــنال عربســتان سعودی، 
فایــل صوتــی ظریف را منتشــر و بخــش هایی 
از آن را پــر رنــگ می کند و در داخــل هم عده 
ای دقیقاً با اســتناد به همــان چند ۱۰ دقیقه مورد 
تاکیــد ایران اینترنشــنال )از مجموع گفت و گوی 
۷ ساعته که ۳ ســاعتش منتشر شده( علیه ظریف 
موج راه می اندازند و او را همدســت قاتلان شهید 
قاســم ســلیمانی می خوانند. آنگاه صهیونیســت 
ها ابراز خوشــحالی مــی کنند که عمر سیاســی 
 ظریــف در ایــران به پایان رســیده و از دســت 

او راحت شده اند. 

ربیعی:

نباید در دام نقشه بزرگ ربایندگان فایل صوتی ظریف قرار بگیریم
سخنگوی دولت با بیان اینکه توصیه می کنم اتهام زنی و جاسوس سازی 
را کنار بگذاریم گفت: در دام نقشه بزرگ ربایندگان و انتشاردهندگان فایل 

صوتی ظریف قرار نگیریم.
به گزارش خبرگزاری مهر، علی ربیعی سخنگوی دولت پیرو انتشار فایلی 
صوتی منتسب به محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان توسط 
رســانه ای خارجی در یادداشــتی با عنوان »درباره انتشار فایل صوتی« 
نوشت: »در روزهای گذشته سرقت و انتشار زودهنگام و گزینشی و پخش 
القایی فایل صوتی مصاحبه با ظریف توسط تلویزیون وابسته به دلارهای 
نفتی گام دیگری برای »کشاندن جنگ به درون ایران« بود که پیش از 
این وعده آن را شــنیده بودیم. - من معتقدم رسانه هایی که آزاداندیشانه 
می نویسند، نقد و مخالفت می کنند و بر اساس اعتقاد و عقیده خود همه 
ما را به چالش می کشند اگر ذات مستقلی داشته باشند مورد احترام هستند 
ولی تلویزیونی که با پول کشوری اداره می شود که منافع ملی آن کشور در 
کوچک سازی ایران نه فقط در این سال ها بلکه از زمان های دیرین بوده و 
فلسفه وجودی خود را در وابستگی به قدرت های جهانی در تعارض علیه 
ایران قرار داده، چیزی جز جاسوسی و بخشی از عملیات روانی علیه ملت 
نیست و دریغم می آید نام رسانه برای آن بکار ببرم. از زمان روی کار آمدن 
دولت ترامپ اتحادی بین کشــورهای نفتی بدخواه ایران، رژیم اسرائیل 
و تندروهای امریکایی شــکل گرفت که برنامه حمله نظامی به ایران و 

کشاندن جنگ به داخل ایران را در دستور کار خود قرار دادند.
حافظه تاریخی ملت ما فراموش نمی کند بازتاب این اســتراتژی شــوم 
در تلویزیون فارســی زبان مورد نظر نمایان بود که همراه با نگرانی های 

رژیم اسرائیل و تغذیه کننده دلاری خود برنامه سازی تبلیغاتی می کرد. با 
هوشمندی و تدبیر در مردان میدان دفاعی و سیاسی، دولت ایران واکنش 
سیاســی هوشمندانه ای با عدم خروج از برجام نشان داد و از سویی دیگر 
مانورهای قدرت ملی با محوریت سردار شهید قاسم سلیمانی این متجاوزان 
را در توطئه عملیات نظامی علیه ایران ناکام گذاشــت. بعد از آن ناکامی 
به یاری استراتژی »داغ کردن زمین ایران« در کنار تحریم گران برآمدند 
و از هــر فرصتی برای تحریک و ناامید کــردن مردم دریغ نمی ورزیدند 
و حتی زمانی که ترامپ در انتخابات اخیر شکســت خورد اینان همانند 
صاحبانشان در تلویزیون خود سوگنامه سیاسی می سرودند.این اتحاد ضد 
ایرانی، با روی کار آمدن دولت بایدن ۳ اســتراتژی را دنبال کردند: یکی 
عدم به ثمر نشستن برجام با تلاش برای تأثیرگذاری بر طرف های برجامی 
ایران، ســپس ایجاد تنازع بین ایران بــا طرف های برجامی و در نهایت 
ایجاد اختلاف در داخل ایران و کشــاندن نزاع به داخل و به هم ریختن 
انسجام داخلی در کشــور. پیروزی قاطع »میدان« و »دیپلماسی« مانع 
از آن شــده بود که تحقق این هدف با کشــاندن جنگ نظامی به داخل 
کشــور انجام بگیرد و اکنون رسانه ای که در طول سالیان اخیر دریغی در 
حمایت از جنگ و تحریم علیه مردم ما نداشته در اوج استیصال خود این 
فرصت را غنیمت شمرد که با افروختن آتش جنگ روانی، نزاع موعود را 
این بار با ردای تفرقه افکنی در سه سطح نخبگان حاکمیتی با یکدیگر، 
مردم و مسئولین و در نهایت مردم علیه یکدیگر با تحریک گرایش ها و 
جناح های سیاســی در داخل، به جامعه ایرانی تسری دهد.البته استراتژی 
تلویزیون های فارســی زبان معلوم الحال است، که طبق گرایش حامیان 

مالی شان عمل می کنند. اما وظیفه نخبگان رسانه ای و موثرین بر افکار 
عمومی از همه گروه ها و جناح ها شناخت استراتژی های بدخواهان ایران و 
دشمنی صهیونیست هاست. متأسفانه برخی جریان ها و رسانه های داخلی با 
تیترهای مشابه و برخی اظهارات در دام پهن شده ای که نیروهای نظامی و 
دستگاه دیپلماسی را رودرروی هم قرار دهد، افتادند. برخی در داخل بدون 
توجه دقیقاً در همان خط ترسیم شده ای که رسانه های خارجی در بازنمایی 
پویایی تصمیم سازی به مثابه شکاف حاکمیتی، قصد آن را کرده بودند، 

حرکت کردند.
خوشبختانه مثل همیشــه که در تمام عرصه ها بدخواهان ایران را ناکام 
گذاشته اند این بار نیز هوشمندی و درایت فرماندهان و مسئولان نظامی 
بخصوص سپاه پاسداران انقلاب اســلامی و حتی خانواده سردار دل ها 
دشــمن را در این خط مشی ناکام گذاشتند. در این رابطه و آنچه واقعیت 
مکتوم سخنان ظریف در فایل انتشار یافته، نه تنها معنای حقیقی سخنان 
دلســوزانه و صادقانه ظریف برای آیندگان بلکه واقعیت های آشــکار در 
مناسبات برادرانه میان ظریف و شهید سلیمانی زیر کوهی از اخبار جعلی 
و شایعات سازمان دهی شده دفن شد. دوقطبی جعلی و ویرانگر میدان و 
دیپلماسی که ساخته و پرداخته رسانه های خارجی است نه تنها در جوهره 
صحبت های ظریف نبود بلکه حتی با مبانی علمی در ســاختار وظایف و 

شیوه های تصمیم گیری در نظام ما هم ناسازگار است.
باید دقت داشت که هرچند دیپلماســی کار ویژه وزارت خارجه است اما 
وزیر خارجه در رتبه و کارکردی بالاتر مســئول اجرای سیاست خارجی 
هم هست و سیاست خارجی ترکیبی است از دیپلماسی و سیاست دفاعی. 

بنابراین میدان و ارتباط آن با ملاحظات دیپلماسی زیر نظر وزیر خارجه در 
پیشبرد و اجرای سیاست خارجی مصوب در نهادهای بالادستی است.به 
این ترتیب وزیر خارجه همان قدر که به دیپلماسی به عنوان یکی از ارکان 
سیاست خارجی و کار ویژه وزارت خارجه متعصب است به سیاست دفاعی 
به عنوان رکن دیگر سیاســت خارجی هم اهمیت داده و متوجه آن بوده 
است و اینگونه نیست که آن را یک امر بیرونی و خارج از حیطه وظایف 
و متعلقات مسئولیتش بداند.بخاطر همین پیوستگی بود که شهید سلیمانی 
هم می توانست فرمانده میدانی باشد و هم در نقش دیپلمات ظاهر می شد 
و باز هم به همین دلیل است که ظریف در همان مصاحبه گفت که بدون 
تلاش های شــهید سلیمانی و دستاوردهای میدان در افغانستان کاری از 
دیپلماسی ساخته نبود. اگر وزیر خارجه امروز و در موضوع و مقطع زمانی 
خاص نسبت به برخی چالش ها سخن گفته است،کسی نباید تعجب کند 
کــه روزی دیگر و در موضوع و در مقطع زمانی دیگر همان وزیر خارجه 
از کاستی های دیپلماسی در حمایت از نیروهای میدانی هم راضی نباشد. 

اینها هر دو ابزارهای اجرای سیاست خارجی هستند.
بدخواهان و دروغ پردازان بدون توجه به ابتدایی ترین واقعیات، در خدمت 
منافع کوته نظرانه خود، به سرانجام نرسیدن مذاکرات در رفع تحریم ها و 
تفرقه افکنی و حتی مخدوش کردن روابط خارجی ایران را در کانون کارزار 
خود قرار داده اند و از همه بدتر خواســته یا ناخواسته می کوشند که سردار 
دل ها شهید قاسم سلیمانی را که به همه مردم با همه طیف ها و گرایش ها 
تعلق دارد در این دوقطبی مجعول برای یک دسته و علیه دسته ای دیگر 

مصادره و در واقع دایره تعلق آن نماد »سرباز ملی« را کوچک تر کنند.

محصول مشترک »کارخانه تل آویو و کارگاه ریاض« 

نمی خواهند مذاکرات به نتیجه برسد!

آگهی مناقصه عمومی 
آگهی فراخوان عمومی سرمایه گذاری نوسازی,بهسازی و بهره برداری یک باب مغازه واقع در میدان گپ,خیابان 

ابوذر,کوچه شهید رسولی )فرعی(خرم آباد

شــهرداری خرم آباد باستناد مجوز شماره 90۸3 مورخ 1400/02/5  هیات عالی ســرمایه گذاری در نظر دارد اجرای 
پروژه نوســازی بهســازی و بهره برداری یک باب مغازه خرم آباد را به یکی از روش های سرمایه گذاری مشارکتی به 

افراد حقیقی واجد شرایط واگذار نماید.
لذا از کلیه ســرمایه گذاران محترم دعوت بعمل می آید جهت اخذ اســناد شخصا و یا از طریق معرفی نماینده به آدرس 
خرم آباد خیابان 17 شــهریور مدیریت سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری خرم آباد مراجعه و برای کسب 
اطلاعات بیشــتر با شماره تلفن 33336402-066 مدیریت ســرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری تماس 

حاصل نمایید .
1.مبلغ تضمین شــرکت در فراخوان 20000000 ریال )بیست میلیون ریال ( می باشد که باید به صورت نقد به حساب 
ســپرده شماره 1007۸6114974 نزد بانک شهر شعبه انقلاب بنام شهرداری خرم آباد واریز و یا به صورت ضمانتنامه 

معتبر ســه ماهه بانکی با قابلیت تمدید به مدت به مدت سه ماه دیگر ارائه گردد.
2.مدت قرارداد در قالب روش مشــارکتی B.O.T  4 سال و 3 ماه است که 3 ماه جهت نوسازی و بهسازی و 4 سال به 

عنوان طول دوران مشارکت خواهد بود.
3.آخرین مهلت تحویل پیشــنهادات از تاریخ انتشار این فراخوان تا پایان وقت اداری مورخ 1400/02/27 می باشد.

4.پیشــنهادات واصله روز سه شنبه مورخ 1400/02/2۸ در محل شهرداری مرکزی خرم آباد بازگشایی خواهد شد.
5.شهرداری خرم آباد در رد و یا قبول پیشنهادات رسیده مختار است.

6.هزینه درج آگهی به عهده برنده نهایی فراخوان می باشد
7.سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد فراخوان درج گردیده است.

تاریخ انتشار آگهی نوبت اول :1400/02/12
تاریخ انتشار آگهی نوبت دوم :1400/02/22

روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری خرم آباد

نوبت اول

 سرکار خانم
  موسی زاده سوستانی

روز معلم گرامی باد

 معلم پایه پنجم مدرسه انصار الحسین 
فاز سه اندیشه

سپاس از زحماتتان بی نهایت
 روزتان مبارک

از طرف کیان کربلایی قهرمان

 موافقت با خروج نام اکثریت
 افراد و نهادها از فهرست تحریم ها

معاون سیاسی وزیر خارجه گفت: موافقت با خروج نام اکثریت افراد و نهادها از فهرست تحریم ها 
صورت گرفته اما دیگرانی هنوز به دلایل مختلف در فهرســت وجود دارند و مذاکره ما برای 
این کار ادامه دارد.به گزارش خبرگزاری مهر، ســید عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور 
خارجه عصر امروز )شــنبه( پس از پایان نشست کمیسیون مشــترک برجام اظهار کرد: این 
دور از رایزنی ها، دور ســوم مذاکرات در وین بود که انجام شــد. امروز تصمیم گرفتیم توقفی 
برای جمع بندی درباره بحث های صورت گرفته در پایتخت ها بدهیم. مذاکرات در ســطوح و 
قالب های مختلف برگزار شده و بسیار فشرده بود.عراقچی گفت: می توانم بگویم که مباحث هم 
در حوزه های مورد اختلاف و هم در حوزه های مورد توافق به یک پختگی رسیده است. بحث ها 
روشن تر، فاصله ها دقیق تر و اختلاف ها شفاف تر شده است.وی افزود: ما هم در حوزه هسته ای و 
هم در حوزه تحریم ها نکات ریز فنی و جزئیاتی داریم که باید بر روی آنها بحث و بررسی صورت 
بگیرد. در بسیاری از موارد نقاط مشترک و در برخی موارد نقاط اختلاف وجود دارد.معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه گفت: در نتیجه رایزنی های انجام گرفته نقاط اختلاف روشن تر شده است. در 
برخی حوزه ها وارد نگارش متن شدیم و این جایی است که کار خیلی آهسته صورت می گیرد. 
کار روی متن دقت خود را می طلبد و با توجه به اینکه برخی موضوعات کماکان مورد اختلاف 

است کار به آهستگی پیش می رود. در عین حال روند رو به جلو است اگرچه آهسته است.
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حســین کنعانــی مقدم، عضــو جبهه 
مشارکت  پیامدهای  درباره  ایســتادگی 
پاییــن در انتخابات ریاســت جمهوری 
گفــت: رئیس جمهور حداقلــی نه تنها 
مشــکلی را حل نمی کند بلکه مشکلی 

هم بر کشور اضافه می کند.
چنــد روز مانده به ثبت نــام انتخابات 
با  انتخاباتی  ریاســت جمهوری ۱4۰۰، 
یــک صف طویــل از کاندیداها، از آنها 
که زمانــی نماینده بوده انــد یا وزیر تا 
کسانی که همین روزها مسئولیت دارند 
اما بازهم میل به رئیس جمهور شــدن 

آنها را به میدان آورده است.
اما انتخابات ۱4۰۰ مشارکت بالا را رقم 
خواهد زد؟ احمدی نژاد کجای معادلات 
اســت؟ نگاه ها به کاندیداتوری روسای 
قوای مقننه و قضاییه چیســت؟ حسین 
کنعانی مقدم کنشــگر سیاسی اصولگرا 
درباره آرایش سیاسی جریان ات سیاسی، 
اظهار داشــت: آرایش سیاســی کشور 
با همان جنــاح بندی هایی که پیش تر 
وجود داشته در حال تکرار است. جریان 
اصولگرایــی با ســه مجموعه مختلف، 
اصلاح طلب ها بــا دو مجموعه مختلف، 
مســتقلین با دو جریان مختلف و افراد 
منفرد و کســانی که خودشان را لایق 
ریاســت جمهــوری می داننــد در این 

انتخابات اعلام آمادگی کرده اند.
رئیس جمهور حداقلی بر 

مشکلات کشور اضافه می کند
وی با انتقاد از تعــداد زیاد کاندیداهای 
ریاســت جمهوی ادامه داد: تکلیفی که 
همه جریان های سیاسی دارند این است 
که مردم را به حضور در انتخابات ترغیب 
کنند برای کسب رای حداکثری؛ رئیس 
جمهوری که رای حداقل داشــته باشد 
کارآمــدی نخواهد داشــت و نمی تواند 

مشکلات کشور را حل کند.
دبیر سیاسی جبهه ایستادگی با تاکید بر 
اینکه به همه کنشــگران توصیه کرده 
و می کنیم که به ســمت دولت ائتلافی 
حرکت کنند، خاطر نشــان کرد: اگر ما 
بتوانیــم دولت ائتلافی شــکل دهیم و 
همــه نیروهــای کارآمد نظــام را وارد 
عرصه خدمت کنیــم و با تفکر انقلابی 
و جهادی و اینکه همه خودشان را وقف 
مردم کنند و برای حل مشکلات آنها به 
ویژه مشکلات فوری و فوتی که نیاز به 

شعار دادن هم ندارند، اقدام کنند، دولت 
ائتلافی موفق تر خواهد بود.

رئیس جمهور حداقلی بر 
مشکلات کشور اضافه می کند

پایین  پیامدهای مشــارکت  درباره  وی 
در انتخابات ریاســت جمهــوری بیان 
کرد: اول اینکه مشارکت حداقلی باعث 
می شــود دولتــی که شــکل می گیرد،  
توانمندی، کارآمدی، چابکی و مقبولیت 
لازم را نــدارد؛ به همیــن خاطر هم بر 
اقتدار ملی اثر می گذارد و هم در صحنه 
های بیــن المللــی در مواضع مختلف 
مقابل کشــورها، ما را مورد ضعف قرار 
می دهد. رئیــس جمهور حداقلی نه تنها 
مشــکلی را حل نمی کند بلکه مشکلی 

هم بر کشور اضافه می کند.
این چهره اصولگرا گفت: این آقایانی که 
مطرح هســتند و خودشان را در معرض 
انتخاب قرار داده انــد، ورای اینکه رای 
بیاورنــد یا اینکه شــورای نگهبان آنها 
را تاییــد کند، اگر واقعــاً قدرت را برای 
خدمت می خواهند و نه برای قدرت، باید 
این توانایی را داشته باشند که نیروهای 
کارآمد و توانمند را فــارغ از جناح های 
سیاسی گردهم جمع بیاورند و از همین 
حالا دولــت ائتلافی و وزرای خود را در 
معرض انتخاب مردم قرار دهند تا مردم 

بتواند آنها را قضاوت کنند.
برخی چون فالوورهای 

اینستاگرامی زیادی دارند، 
کاندیدای انتخابات می شوند

وی اضافه کرد:  این فردی که می خواهد 
رئیس جمهور شــود، اصلًا توانایی دارد 

کــه ۲۰ وزیر را با خــودش همراه کند 
یا اینکه شــرکت تعاونی هستند که هر 
کسی آمده ســهم خودش را بگیرد، اگر 
واقعاً کسی پیدا شــود که بتواند بیست 
نفر آدم مهم و کلیدی را به مردم عرضه 
کنــد و آنها بتوانند بــا آن یک نفر کنار 
بیایند، فردکاندیدا شده هم رای می آورد 
و هم مردم از او اســتقبال می کنند؛ در 
غیر این صورت افراد خودشان را مطرح 

می کنند و بس.
دبیرکل حزب ســبز با اشاره به اینکه در 
برخی کشــورها هر کسی که می خواهد 
نامزد انتخابات شــود بایــد حداقل ۳۵ 
نماینده مجلس آن را تایید کنند، گفت:  
اما اینکه افرادی که شناخته شده نیستند 
اما چون فالوورهای اینســتاگرام بالایی 
دارند و فعالیت مجازی دارند، می خواهند 
در انتخابات شــرکت کنند مشــکلی از 
بلکه مشــکلات  کشــور حل نمی کند 

کشور را بیشتر خواهد کرد.
 رئیسی و قالیباف

 نباید کاندیدا شوند
وی دربــاره احتمال حضور رئیســی و 
قالیبــاف در انتخابــات اظهار داشــت:  
روســای قوا نباید نامزد کاندیدها شوند؛ 
این آقایان در پســت هایی قــرار دارند 
از امکانــات تبلیغاتــی و رســانه ای و 
همچنین سفر به شهرستانها و استان ها 
برخوردارنــد، اما دیگران این موقعیت را 
ندارند؛ نکته بعــدی اینکه اگر این افراد 
توانمندی دارند در همــان قوه قضاییه 
و مقننه که خیلی جایگاه مهمی اســت 
بمانند و آنجا را مدیریت کنند و پاسخگو 

باشند.
کنعانی مقدم گفت: اما تعدادی از آدمها 
برای اینکه مثلًا آقــای قالیباف رئیس 
مجلس نباشــند، بــه او گفتند که برود 
رئیس جمهور شــود و یــک تعداد نیز 
برای اینکــه آقای رئیســی رئیس قوه 
قضاییه نباشــد، به او گفتند که شما برو 
قوه مجریه را به دســت بگیر؛ در حالی 
که هر دوی اینها نیاز به رای مردم دارد، 
اما اگر رای نیاورند هــم قوه قضاییه و 
هم قوه مقننه رااز دســت داده اند، برخی 
می خواهند پوست خربزه زیر پای آقایان 

بگذارند.
این کنشــگر سیاســی اصولگرا درباره 
شروط قالیباف برای حضور در انتخابات 
نیز اظهار داشت: برخی شرط گذاشتند و 
فکر می کننــد دیگران آن را می پذیرند، 
اما باید نظرســنجی کرد، ۳۰ درصد آرا 
مربوط به احزاب چپ و راست و اصلاح 
طلب اصولگرا اســت، اما ۷۰ درصد آراء 
خاکستری است که مشکلات اجتماعی 
معیشتی و فرهنگی دارند و نسبت به این 
جناح ها نیز بدبین هســتند، این آقایان 
چند درصد از آرا خاکستری را دارند که 
برای جناح شــروط می گــذارد؟ گاهی 
ممکن اســت از او به اصرار بخواهند و 
پشــتوانه ۲۰ میلیون رای داشته باشد، 
شرط و شــروط می گذارند، اما اکنون از 
بین افرادی که مطرح شــده اند در آراء 

خاکستری اقبال نسبت به آنها نیست.
 احمدی نژاد مانور سیاسی

 می دهد
وی در باره تحــرکات آقای احمدی نژاد 
و میزان خطرناک بودن او برای جریان 
اصولگرا اظهار داشت: احمدی نژاد مانور 
سیاسی می دهد، اما  می داند که ممکن 
است در انتخابات آینده صلاحیتش تایید 
نشود؛ اما رای خود را جمع می کند برای 

اینکه از فرد دیگری حمایت کند.
ایــن چهره اصولگرا گفت: دوم اینکه به 
نظر می آید به دنبال فضاســازی است 
که خودش را به عنوان یک اپوزیسیون 
داخلی مطرح کند و آرای خاکســتری را 
به سمت خودش سرازیر کند، یعنی هر 
اســلامی می گوید  نظام  مخالف  کسی 
باید برویم به احمــدی نژاد رای بدهیم 
چرا که بهتر از این اپوزیســیون داخلی 
پیدا نمی کنیم که موقعیت و جایگاه نیز 

داشته باشــد. احمدی نژاد خودش را به 
یک تله انفجاری وارد می کند که ممکن 

است به مرگ سیاسی اش ختم شود .
محسن هاشمی و عارف فقط 

می توانند انتخابات را گرم کنند
افرادی  درباره حضــور  مقــدم  کنعانی 
مثل پزشــکیان، عارف و هاشــمی در 
عرصه انتخابــات با بیــان اینکه همه 
هیزم انتخابات هســتند و فقط می تواند 
انتخابات را گرم کنند،  بیان کرد:  در عین 
حال اصلاح طلبان اعتماد عمومیشــان 
را از دســت داده انــد و باید بــه دنبال 
اعتمادســازی بروند. کسی می تواند این 
اعتماد را جلب کند که یک شــخصیت 
کاریزماتیک باشــد تا مردم به آن اقبال 
کنند در غیر این صورت این افرادی که 
اکنون مطرح هســتند نمی توانند یک 
تغییــر فاز ایجاد کنند که بــا این تغییر 
فاز رای خاکستری به سمت آنها حرکت 
کند.وی درباره اینکه آنها چه اقدامی باید 
کنند اظهار داشت:  اول ما باید بیدار باش 
بدهیم و همــه را وارد صحنه انتخابات 
کنیم فارغ از اینکه به چه کسی می دهند 
دوم اینکه شعارهایی که نامزدها مطرح 
می کنند شــعارهایی بــرای اقناع افکار 
عمومی اســت در حالیکه مشکل ما این 
است که افکار عمومی نسبت به عملکرد 

این افراد هنوز سوال دارند.
دبیر سیاسی جبهه ایستادگی اضافه کرد:  
خیلی از آنها مســئولیت داشته، مسئول 
قــوه و حتی رئیس جمهــور بوده اند اما  
هنوز پاسخ روشنی از عملکرد خودشان 
ارائه نداده انــد. چگونه ممکن  به مردم 
اســت که بروند یک پســت بالاتری را 
بگیرند؟ مشــکل ما این است که همه 
کســانی که نامزد شــده اند در 4۲ سال 
داشته اند  مختلف  مسئولیت های  گذشته 
اما پاســخگوی مسئولیت هایشان نبوده 
و نیســتند، از آقــای احمدی نژاد گرفته 
تا ظریــف و رئیس قوه قضاییه و رئیس 
قوه مقننــه.وی افزود: آدمی وارد عرصه 
انتخابات می شــود باید یک فرد وجیه 
المله و دارای کارنامه بســیار مثبت در 
مورد عملکرد خودش باشــد و در عین 
حال دارای کاریزما باشد که مردم به آن 
اعتماد کنند و با معرفی  وزرا در سنجش 
قرار گیرد تا مردم ببینند  کارآمد هست 

یا نه.

فعالیت های اقتصادی در وزارت 
خارجه اهمیت یافته است

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه گفت: 
فعالیت هــای اقتصادی در وزارت امور خارجه اهمیت 
یافته و میزان نقش آفرینی اقتصادی دفاتر اســتانی و 
ســفارتخانه های ما بیش از پیش تعیین کننده شده 

است.
به گزارش خبرگزاری مهر، اولین نشســت وبیناری 
سید رســول مهاجر، معاون دیپلماســی اقتصادی با 
روسای نمایندگی های وزارت امور خارجه در استان 

های سراسر کشور برگزار شد.
تلاش برای تحقق تاکیدات مقام معظم رهبری مبنی 
بــر »تولید، مانع زدایی ها و پشــتیبانی ها«، تقویت 
تجارت خارجی و صادرات استانها و همچنین تدوین 
برنامه های اقتصــادی دفاتر وزارت امور خارجه طی 
سال ۱4۰۰، مهمترین مباحث مطرح در این نشست 

بود.
معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور خارجه در 
این نشســت گفت: علیرغم اینکه وزارت امور خارجه 
مســئول تجارت خارجی کشور نیســت اما به عنوان 
یک تســهیل کننده و نقش آفرین مــی تواند نقش 
فراوانی در توســعه و ارتقاء مراودات خارجی کشــور 

داشته باشد.
وی اظهار داشت: وزارت خارجه های دنیا دفاتر استانی 
ندارد اما تاســیس دفاتر وزارت خارجه کشورمان در 
تمامی استانهای کشور به نیت کمک و مساعدت در 
استفاده هرچه بیشتر از ظرفیت های اقتصادی استانها 

صورت گرفته است.
مهاجر افزود: دفاتر اســتانی از طریق ظرفیت سازی 
و ارتبــاط گیــری حرفــه ای و کارآمد بــا نهادها و 
موسسات اقتصا ی استان ها می تواند نقش برجسته 
ای در ارتقاء مناســبات اقتصادی با کشور های هدف 

صادراتی و به ویژه حوزه همسایگان داشته باشند.
 معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه تاکید 
کرد : تعامل نزدیک روســای دفاتر استانی با مقامات 
اقتصادی اســتان  در بخش های دولتی و خصوصی 
و برقــراری ارتباط موثــر با اتاق هــای بازرگانی و 
تجار موفق کاملا ضروری اســت و نقش بارزی  در 
شناســایی و کاهش مشکلات شرکت های  مختلف 
در ســطح استانی خواهد داشــت. وزارت خارجه باید 
شــرکت ها را در راه برقــراری ارتباطات اقتصادی و 

صادرات و وارداتشان مساعدت و راهنمایی نماید.
مهاجر گفت: فعالیت های اقتصادی در وزارت خارجه 
اهمیت یافته و میزان نقــش آفرینی اقتصادی دفاتر 
استانی و نیز سفارتخانه های ایران در خارج از کشور 

بیش از پیش تعیین کننده شده است.
 وی تاکید کرد : تشــکیل جلسه و کسب اطلاعات 
شــرکت ها، موسســات و تجار  فعال در حوزه های 
مختلــف واردات و صــادرات کالا و خدمات، معرفی 
فرصت های سرمایه گذاری استان ها و به روز رسانی 
اطلاعات اقتصادی استانها از وظایف اصلی نمایندگی 
های استانی است و اینگونه اطلاعات و ظرفیت های 
اقتصادی استانها باید به نمایندگی های کشورمان در 
خارج و سفارتخانه های خارجی در داخل منتقل گردد 
و زمینه جذب سرمایه هرچه بیشتری را برای استانها 

فراهم کنیم.
معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور خارجه در 
پایان این نشســت تشــکیل وبینار های متعدد بین 
مقامات رســمی استانی و نیز اتاق بازرگانی و شرکت 
های خصوصی و تجار با مقامات رسمی و خصوصی 
کشــورهای خارجی و ســفارتخانه های کشــورمان 
در خارج  را، اقدامی بســیار مهم  دانســت که طی 
ســال گذشــته در پرتو همه گیری کرونــا با همت 
وزارت خارجه در اکثر کشــورهای جهان و خصوصا 
همسایگان صورت گرفت و تداوم این شیوه خصوصا 
در شــرایط کنونی کرونا می تواند مــورد توجه قرار 

گیرد.

 دولت جوان حزب اللهی
 لزوما باید خستگی ناپذیر و 

مردمی باشد
نایب رئیس مجلس گفت: دولت آینده باید دولتی 
جوان و انقلابی باشــد تا بتوانیــم به یک تحول 

عظیم در عرصه  مدیریت کشور برسیم.
به گزارش خبرگزاری مهر، سلســله نشست های 
تبیین گفتمان دولت جــوان حزب اللهی به همت 
بســیج دانشــجویی اســتان قم و با حضور سید 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی، نایب رئیس مجلس 

شورای اسلامی برگزار شد.
قاضی زاده هاشــمی در این نشست طی سخنانی 
دربــاره برنامه هــای انتخاباتی خــود گفت: برای 
رســیدن به آرمان های انقلاب باید مسیر را تغییر 
داد و مــا به انقلابی جدید نیــاز داریم، انقلاب در 
عملکردها، رویه ها و رویکردها تا به تحول عظیم 

در عرصه  مدیریت امور کشور برسیم.
وی خاطر نشــان کرد: دولت جمهوری اسلامی، 
دولت ملت اســلام است و دولت جوان باید حزب 
اللهی باشد و منظور از جوانی، دین گرایی راستین 
است و به همین سبب رهبر معظم انقلاب، سردار 
شهید حاج قاسم ســلیمانی را سرمشقی بی نظیر 
در این امر برگزیده اند.نایب رئیس مجلس شورای 
اســلامی افزود: خصلت مدیر موفق مردم طلبی و 
خستگی ناپذیری در راه خدمت به مملکت و مردم 
است و چه بسا جوانی در دولت باشد اما واپسگرایی 
اش از سنت گراها بیشتر باشد و با شیوه  مدیریتی 
ناکارآمدی در جهت نابســامانی امور گام بردارد و 

اصل جوان بودن در این مطلب نهفته است.

 کاندیداتوری قطعی عارف 
 در انتخابات ریاست 

جمهوری 1400 
تسنیم نوشــت: یکی از چهره های نزدیک به محمدرضا 
عارف با اعلام خبر کاندیداتوری وی در انتخابات ریاســت 
جمهوری گفت: احتمالا ایشــان در یکی از روزهای ۲۱ یا 
۲۲ اردیبهشت با حضور در وزارت کشور در انتخابات ثبت 

نام می کند.
محمدرضــا عارف معــاون اول رئیس دولــت اصلاحات  
و  رئیس فراکســیون امید مجلس دهــم برای حضور در 
ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری ثبت نام 

می کند. 
یکی از چهره های نزدیک به عارف با تایید این خبر گفت: 
ایشان احتمالا در یکی از روزهای ۲۱ یا ۲۲ اردیبهشت ماه 
با حضور در وزارت کشــور در انتخابات ریاست جمهوری 

ثبت نام می کند. 
به گفته این چهره نزدیک به عارف، وی با شعار انتخاباتی 
»عدالت و مسئولیت« وارد عرصه رقابت ها می شود و »رنگ 

سفید « را نیز به عنوان نماد انتخاباتی خود برگزیده است.

بیگی نژاد: شعار انتخابات 1400 باید 
عمل گرایی باشد

یک عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی تاکید کرد: در ایــن دوره از انتخابــات با توجه 
بــه دغدغه ها و چالش های موجــود باید بر عمل گرایی 
کاندیداها تکیه کرده و سنجید که آیا کاندیداها توان اجرایی 

کردن شعارهایی که می دهند را دارند یا خیر.
هادی بیگی نژاد در گفت وگو با ایسنا، ضمن ارزیابی فضای 
انتخابات ۱4۰۰ در کشــور بیان کرد: در بحث رقابت های 
انتخاباتی زمانی که ما به سال های قبل بر می گردیم می 
بینیم عمدتا حتی زمانی که کاندیداهای متعددی در صحنه 
رقابت ها بودند، حالت دو قطبی نسبی شکل گرفته است و 

این دوره نیز از این رویه مستثنی نخواهد بود.
وی در ادامه اظهار کرد: به احتمال قوی دو قطبی نســبی 
بین دو جریان شکل خواهد گرفت. به عنوان مثال در سال 
۹۲ علی رغم اینکه کاندیداهای متعددی در صحنه بودند دو 
قطبی جلیلی و روحانی شــکل گرفت. در سال ۹۶ و یا ۸۸ 

نیز عرف بر این رویه بوده است.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی معتقد است: 
معمولا دو قطبی نسبی ایجاد می شود و تفکری که پایبند 
به انقلاب است می شود راســتی یا اصولگرا یا انقلابی و 
تفکــری دیگر که مبانی فکری غربــی دارد اصلاح طلب 
یــا غربگرا نام گرفته و به رقابت مــی پردازند. پیش بینی 
بنده این اســت که در این دوره نیز شاهد شکل گیری این 
دو قطبی باشــیم.وی در ادامه تاکید کرد: اما در این دوره 
از انتخابات شرایط کشــور به گونه ای است که ما باید به 
سمت عملگرایی حرکت کنیم. معمولا کاندیداها در رقابت 
ها حرف هایی می زنند و شعارهایی می دهند که آرزو بوده 
و قابل تحقق نیستند. مقام معظم رهبری در سال ۹۲ خطاب 
به کاندیداها فرمودند که یک جوری صحبت کنید که اگر 

یک سال دیگر فیلم شما پخش شد خجالت نکشید.
عضو هیئت رئیســه کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی افزود: در این دوره از انتخابات با توجه به دغدغه 
ها و چالش های موجــود باید بر عمل گرایی تکیه کنیم. 
باید دید آیا کاندیداها توان اجرایی کردن شعارهایی که می 
دهند را دارند و این امر تنها با بررســی ســوابق افراد قابل 
تحقق اســت. ما امروز مشکلاتی در حوزه مسکن، انرژی، 
کشاورزی و توزیع کالا داریم باید سنجید آیا کسی که قصد 
بر عهده گرفتن سکان اجرایی کشور را دارد توانایی حل این 
مشکلات را دارد. شــعار انتخابات ۱4۰۰ باید عمل گرایی 
باشد. باید سنجید که فرد چه کاری می خواهد انجام دهد 
و چه قدر در انجام آن توانایی دارد.بیگی نژاد در پایان تاکید 
کرد: اما بحث مشارکت مردم یک موضوع حساس است. 
هر برگه رای بیشتری که به صندوق انداخته شود یک گلوله 
کمتر به سمت کشور خواهد آمد. به عبارت دیگر مشارکت 
حداکثری مانع به خطر افتادن امنیت کشور شده و این باور 
پوچ را از ذهن دشــمن که فکر می کنند مردم دلسرد شده 

اند خارج می کند.

رهامی: 
من را به عنوان یکی از داوطلبان 

جبهه اصلاحات معرفی نکنید
 داوطلب  انتخابات ریاســت جمهوری در اعتراض به روند 
بررسی داوطلبان توســط جبهه اصلاحات ایران، خواستار 
خودداری این نهاد از معرفی او به عنوان یکی از نامزدهای 

این جبهه شد.
به گزارش ایســنا، متن بیانیه محسن رهامی به شرح زیر 

است: 
اینجانب راه حل مشکلات کشــور را برخورداری داوطلبان 
ریاســت جمهوری از رویکرد ملــی و فراجناحی برای حل 
مسایل و مشــکلات کشــور می دانم و با همین رویکرد 
ملی و فراجناحی برای ورود به انتخابات ریاست جمهوری 
اعلام آمادگی کرده ام. ضمن تشکر از احزاب و شخصیتهای 
اصلاح طلب که از اینجانب برای نامزدی انتخابات دعوت 
کرده و اکنون نام مرا به عنوان داوطلب انتخابات ریاســت 
جمهوری به نهاد اجماع ســاز اصلاح طلبان پیشنهاد کرده 
یا قصد دارند مطرح کنند، تقاضا دارم که از معرفی اینجانب 
به نهاد مذکور خودداری کنند.به عنوان فرزند جامعه بزرگ 
ایران، برنامه های خود را جهت اداره کشور و حل مشکلات 
و معضلات آن به اطلاع مردم می رسانم و داوری را بر عهده 
آنها خواهم گذاشت و چون گذشته دست تمامی نخبگان، 
احزاب و شخصیتهای کشور از هر حزب، جریان و جناح را 
برای مشاوره و همکاری می فشارم. ضمنا دلایل تفصیلی 
خود را در مورد علل اتخاذ این خط مشی در روزهای آینده 

با مردم در میان خواهم گذاشت.

اخباراخبار

احمدی نژاد مانور می دهد، رئیسی و قالیباف هم نباید بیایند
تحلیل دبیر سیاسی جبهه ایستادگی از آرایش سیاسی انتخابات 1400 

صالحی: تحریم های 
فلج کننده قبل از 
برجام را فراموش 
نکنیم

واعظی: کارگران قلب 
تپنده اقتصاد کشور 
هستند

رئیس ســازمان انرژی اتمی با اشاره به مشکلات تحریمی کشور پیش از حصول توافق 
برجام از جمله مشــکلات در زمینه فروش نفت، دریافت پول نفت و عبور کشــتی های 
تجاری، گفت: تحریم های فلج کننده قبل از برجام را فراموش نکنیم.علی اکبر صالحی در 
ادامه افزود: طوری صحبت نشود که گویا پیش از برجام همه چیز گل و بلبل بوده و صرفا 
چون آمریکا از برجام بیرون رفت، پس مقصر همه مشکلات برجام است.رییس سازمان 
انرژی اتمی خاطرنشان کرد: آن زمان در شرایطی بودیم که حتی با عراق هم نمی توانستیم 
مراوده مالی داشــته باشیم. هر ۶ ماه صادرات نفت ما ۲۰ درصد کاهش می یافت وبرای 

دریافت پول نفت با مشقت های بسیاری روبه رو بودیم.

ایسنا نوشــت: رئیس دفتر رئیس جمهوری با گرامیداشت فرارسیدن روز مادر تاکید کرد: 
کارگران قلب تپنده اقتصاد کشــور چه در حوزه صنعت و چه در حوزه های کشــاورزی و 
خدمات هســتند.محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری در حساب کاربری خود در 
اینســتاگرام با اشاره به فرارسیدن روز کارگر نوشت: »نکوداشت و قدردانی از قشر شریف 
و زحمت کش کارگر، وظیفه ای اســت که بر ذمه همه ماست. کارگران مجاهدان عرصه 
تلاش و موتور محرک اقتصاد و توســعه اند. بالندگی و حرکت کشور به سوی پیشرفت و 
تعالی جز با ســرمایه انسانی کارآزموده و ورزیده ممکن نیست و در این میان کارگران از 

جایگاهی بسیار والا و حائز اهمیت برخوردارند. 

روحانی در ستاد ملی کرونا:

مراسم شب های قدر در مناطق نارنجی و قرمز باید در فضای باز باشد

محصول مشترک »کارخانه تل آویو و کارگاه ریاض« 

نمی خواهند مذاکرات به نتیجه برسد!

رئیس جمهور گفت: مراسم شب های قدر در مناطق 
قرمــز و نارنجی صرفاً در فضای باز و با فاصله مجاز 
است و لازم اســت مردم همه دستورالعمل هایی که 

وزارت بهداشت مشخص کرده را رعایت کنند.
به گــزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام حســن 
روحانی رئیس جمهور صبح امروز )شــنبه( در جلسه 
ستاد ملی مقابله با کرونا در تشریح تدابیر ویژه ستاد 
ملی مقابله با کرونا برای مراسم شب های قدر گفت: 
در مناطــق قرمز و نارنجی، این مراســم ها صرفاً در 
فضای باز و با فاصله مجاز اســت و لازم است مردم 
همه دستورالعمل هایی که وزارت بهداشت مشخص 
کرده اســت را رعایت کنند. بر همین مبنا در هنگام 

ورود و خروج، مردم باید مراعات کنند.
روحانی همچنیــن در ادامه گفت: امــروز در آمار و 
ارقام نیز دیدیم که میــزان مراعات مردم در رعایت 
پروتکل های بهداشــتی ۶۱ درصد اســت. این آمار 
خطرناک اســت زیرا وقتی که ۳۹ درصد از مردم این 
پروتکل ها را رعایت نمی کنند معنی آن این است که 

باید بیشتر در موج چهارم بمانیم.
وی همچنیــن تاکید کرد: من خواهش می کنم همه 
ارگان ها نظارت های خود را تشــدید کنند تا در پایان 
هفته، برخی از مناطق قرمز تبدیل به مناطق نارنجی 

شــوند.رئیس جمهور ضمن اشــاره بــه جهش های 
مختلــف ویروس کرونــا نیز گفت: یکــی دیگر از 
نگرانی های ســتاد ملی مقابله با کرونا که امروز نیز 
در جلسه قرارگاه مطرح شد، موضوع جهش ویروس 

کرونا و همچنین ویروس های جدید است.
روحانــی همچنین افزود: آنچه که مســلم اســت و 
ما متوجه شــده ایم، اینکه این ویــروس ثابت باقی 
نمی مانــد و برای زنده ماندن خــود و همچنین آزار 
مردم دچــار تغییر و جهش می شــود. وقتی دارویی 
استفاده می شود، این ویروس برای تقویت خود دچار 
جهش خواهد شــد. همچنین در شرایطی که ایمنی 
بدن افزایش می یابد ویــروس جهش پیدا می کند تا 

بتواند مقاومت و ایستادگی داشته باشد.
وی همچنین در ادامه با بیان اینکه البته نوع ژنتیک 
برخی از افراد نیز ممکن اســت متفاوت باشد گفت: 
لــذا ویروس هــر روز به یک شــکل و یک ویژگی 
جدید وارد می شود.رئیس جمهور در این جلسه ضمن 
معرفی عراق به عنوان مبدا ورود کرونای انگلیسی به 
کشــور گفت: موج چهارم کرونا در کشور را ویروس 
جهش یافته انگلیســی درگیر کرد. در ابتدا نیز از مرز 
عراق وارد کشــور شــد و در مرحله اول، خوزستان 
سپس اســتان های مجاور و در نهایت کل استان ها 

را درگیر کرد.روحانی همچنیــن تصریح کرد: وقتی 
موج بیماری ایجاد می شود، اول جان و سلامت مردم 
است که دچار خطر می شود. خسارت عظیم و بزرگی 
وارد می شود و متأسفانه شــمار زیادی از مردم جان 
خود را از دست می دهند.وی در ادامه گفت: از لحاظ 
مالی نیز ما مجبوریم مراکز اقتصادی، مراکز آموزشی 
و بخش هایــی از مراکــز اداری را تعطیل کنیم. این 
مســئله آثار روحی، روانی، مالی و اجتماعی فراوانی 
دارد.رئیس جمهــور همچنین گفت: اگر خدای ناکرده 
در آینده مجدد ما دچار موج پنجم شــویم، معنی آن، 
این است که ما دستورالعمل های بهداشتی را مراعات 
نکردیم. اما اگر همه دســتورالعمل ها را رعایت کنیم، 
معنی آن این اســت کــه ما با این بیمــاری مواجه 

نمی شویم یا حداقل کمتر مواجه خواهیم شد.
روحانــی همچنیــن تصریح کــرد: عــدم رعایت 
پروتکل های بهداشتی، اول ظلم به خود انسان سپس 

خانواده و در نهایت نسبت به کل جامعه است.
وی در ادامه ضمن اشــاره به لزوم بهره مندی جامعه 
از فرآیند واکسیناسیون گفت: مسئله مهم دیگر بحث 
واکســن است. در کنار پیشــگیری، واکسن نیز یک 
عامل بزرگ است برای اینکه ما بتوانیم زودتر از این 

ویروس خلاص شویم.

رئیس جمهور افزود: واکســن ها تنوع مختلفی دارند و 
ممکن است آثار آنها یکسان نباشد اما امروز واکسن 
زدن بهتر از واکسن نزدن است. حتی همان واکسنی 

که می گویند اثر آن کمتر از ۱۰۰ درصد است.
روحانی با بیان اینکه علیرغم همه مشــکلاتی که ما 
از لحاظ ارزی و انتقال داریم گفت: همه تلاشمان را 
به کار گرفتیم واکســن هایی را که مورد تأیید وزارت 

بهداشت است را بتوانیم وارد کنیم.
وی ضمن اشاره به مذاکرات وین و عدم لغو تحریم ها 
گفت: درســت اســت که امروز مــا در وین در حال 
مذاکره هســتیم اما فعلًا تحریم ها لغو نشده است و 

موانع پیش روی ما قرار دارد.
رئیس جمهــور همچنیــن تصریح کرد: در جلســه 
پنجشــنبه نیز در خصوص تأمیــن ارز و ریال بحث 
کردیم. دولت مســئله تأمیــن ارز، ریال و همچنین 

بحث جابجایی آنها را حل خواهد کرد.
روحانــی در ادامــه با اشــاره به پایــان مرحله اول 
برای  متفاوتی  واکســن های  گفت:  واکسیناســیون 
اســتفاده مردم تهیه شــده اســت و قرار اســت از 
کشــورهای مختلف وارد شود. خوشبختانه گروه اول 
واکسن دریافت کردند که این بخش اول بسیار مهم 

بود.

درست در شرایطی که مذاکره کنندگان ارشد ایرانی 
در وین حضــور دارند و با قدرت های بزرگ جهانی 
مذاکره می کنند تا تحریــم ها از گرده مردم ایران 
برداشــته شــود، نیروهای به ظاهر متضاد، عملیات 
یکســانی را علیه تیم دیپلماتیــک ایران راه انداخته 
اند: از رژیم اســرائیل و حکومت عربستان که نگران 
احیای برجام هستند تا تندروهای داخلی کهدلواپسی 

مشابهی با صهونیست ها و سعودی ها دارند.
سال هاســت که دلسوزان کشــور نسبت به حضور 
جریان نفوذ در کشــور هشــدار می دهند؛ هر چند 
کســی تا کنون نفوذ را جدی نگرفته است اما اکنون 
حتی نیازی به هشــدار نیست چرا که این جریان، با 
اطمینان از این که اراده یا توانی برای برخورد با آن 

نیست، خیلی »رو« بازی می کند:

- رژیم اســرائیل از روند مذاکرات اظهار نگرانی می 
کند، در داخــل هم گروهی دقیقا همســو با کابینه 
نتانیاهــو، داد و قــال راه می اندازند کــه چرا می 

خواهید برجام را احیا کنید؟
- شبکه ایران اینترنشــنال عربستان سعودی، فایل 
صوتی ظریف را منتشــر و بخــش هایی از آن را پر 
رنگ می کند و در داخل هم عده ای دقیقاً با استناد 
به همان چند ۱۰ دقیقه مورد تاکید ایران اینترنشنال 
)از مجموع گفت و گوی ۷ ســاعته که ۳ ســاعتش 
منتشــر شــده( علیه ظریف موج راه می اندازند و او 
را همدست قاتلان شهید قاسم سلیمانی می خوانند. 
آنگاه صهیونیســت ها ابراز خوشحالی می کنند که 
عمر سیاســی ظریف در ایران به پایان رســیده و از 

دست او راحت شده اند. 

- بعد نوبت به تجمعات می رسد و همزمان با تجمع 
گروهی از ضد انقلابیــون در مقابل محل مذاکرات 
برجام در وین، عده ای تحــت نام انقلابیون نیز در 
داخل علیــه مذاکره کنندگان ایرانی تجمع می کنند 

و شعار می دهند.
حماقت بار است که این همه همسویی، هماهنگی، 
هــم کلامی، هم عملی و همکاری را اتفاقی بدانیم؛ 
مگر آن که بخواهیم رســماً شــعور خــود را نادیده 
بگیریم یا مثل آن داســتان معروف بگوییم انشــاء 
الله گربه اســت؛ نفوذ که شــاخ و دم ندارد. دیدن و 
شــناختنش هم در این شــرایط که همه چیز آشکار 
و عیان اســت، نه چشــم عقاب مــی خواهد و نه 
میکروســکوپ، یک بصیرت معمولــی هم ما را به 

واقعیت رهنمون می کند.

فارغ از کســانی که این وســط دارند تسویه حساب 
سیاســی می کنند، مسلم اســت آن عده از مردمان 
نیک نیت که تحــت تاثیر القائات جریان نفوذ، علیه 
دیپلمات ها شــعار می دهند، نفوذی نیستند ولی به 
همان اندازه که دغدغه مند هســتند، ســاده اندیش 
نیز هســتند و الا کدام عقل ســلیم مــی پذیرد که 
ملتی بــا نظر موافق رهبرانــش، دیپلمات هایش را 
بــه جبهه نبــرد دیپلماتیک بفرســتد و یک عده از 
همان ملت، از پشــت به همــان دیپلمات ها خنجر 
بزنند، خنجــری که در کارخانه تل آویو ســاخته و 
در کارگاه ریاض، زهرآگین شــده و از طریق جریان 
نفوذ، به دســت ســاده اندیشــان داخلی داده اند تا 
 از پشــت بر فرق دیپلمــات های ایــران بکوبند و 

البته که قربه الی الله!
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  سال چهارم  شماره 765

معاون وزیر صمت گفت: در صورت تامین 
۷۰ هزار میلیارد تومان سرمایه در گردش 
جدیــد، ظرفیت هــای خالــی واحدهای 
منتخــب صنعتی تکمیل خواهد شــد که 
خود منجــر به افزایش ۱۵ درصدی تولید 

در این حوزه ها می شود.
به گزارش خبرنــگار مهر، مهدی صادقی 
نیارکــی امروز در مراســم امضای تفاهم 
نامه همکاری بین معاونــت امور صنایع 
وزارت صمت و ســتاد توســعه فناوری 
نانــو اظهار داشــت: ۲۱۱ گلوگاه صنعتی 
شناسایی شــده که برنامه ریزی برای رفع 
آن ها در دستور کار مراکز توسعه و مراکز 

توسعه فناوری قرار خواهد گرفت.
معاون امور صنایع وزیر صمت با اشــاره 
بــه تفاهم نامه امروز نیــز گفت: هدف از 
برنامه امروز ارائه و اعلام نیازمندی ها به 
بخش فناورانه کشــور است. ما به دنبال 
شناسایی و اولویت بندی نیازهای فناورانه 
و ارائه راهکارهای مبتنی بر فناوری های 
نوین بــرای تأمین ایــن نیازها از طریق 
توانمندسازی و توســعه بازارِ شرکت  های 
تجهیزات  و  محصــولات  عرضه کننــده 
مبتنــی بــر فناوری  های نویــن، ارتقای 
صنعتی  بنگاه های  فناورانــه  قابلیت های 
کشــور و همچنیــن، ارتقــای فناوری و 
جهش تولید این شــرکت ها به واســطه 
قرار گرفتن در زنجیره تأمین شرکت های 
بــزرگ داخلــی و تســریع در معرفی و 

به هم رسانی این شرکت ها است.
وی در ادامه اظهار داشت: مطابق گزارش 
بانــک مرکــزی در ۹ ماهه پارســال در 
هم ســنجی با سال ۹۸ رشد ۷.۸ درصدی 

تولیــدات صنعتی محقق شــد. همچنین 
ســال گذشــته هفت هزار و 4۰۰ واحد 
جدید صنعتی به بهره برداری رســید که 
در مقایســه با سال ۹۸ رشد ۱۰ درصدی 

ثبت کرد.
نیارکی گفت: پارســال رشد ۲۳  صادقی 
برای  اشــتغال زایی  و  اشــتغال  درصدی 
۱4۲ هزار نفر به طور مستقیم و رشد ۲۰ 
 ۲۰۷ میزان  به  ســرمایه گذاری  درصدی 

هزار میلیارد تومان را نیز شاهد بودیم.
وی خاطرنشــان کرد: فقــط در ۳۰ طرح 
صنعتی و معدنی در ســال گذشــته ۱۳۰ 
هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری انجام 
شــد. همچنین پارســال تعداد 4۰ هزار 
فقره جواز صنعتی صادر شــد که تاکنون 
۱۱ هزار فقره آن به مرحله انعقاد واگذاری 
زمین در شــهرک های صنعتی رسیده و 

وارد مرحله اجرایی شده است.
صادقی نیارکی یادآور شد: در ۱۶ رشته از 

۲۵ رشته فعالیت صنعتی منتخب و اصلی 
در سال گذشته رشد حاصل شده است که 
از آن جمله رشــد ۷۰ درصدی در بخش 

لوازم خانگی قابل اشاره است.
معــاون وزیر صمــت خاطرنشــان کرد: 
پارســال ۳.۵ میلیارد دلار داخلی ســازی 
در کالاهایی که پیش تــر در آن زمینه ها 
وارد کننده بودیم، منجر به سرمایه گذاری 
و انعقاد قرارداد ساخت شد و برای امسال 
نیز داخلی ســازی و کاهش ارزبری ۳.4 

میلیارد دلاری برنامه ریزی شده است.
وی گفــت: در صورت تأمیــن ۷۰ هزار 
میلیارد تومان ســرمایه در گردش جدید، 
ظرفیت هــای خالی واحدهــای منتخب 
صنعتی تکمیل خواهد شد که خود منجر 
به افزایــش ۱۵ درصدی تولیــد در این 

حوزه ها می شود.
ورود فناوری نانو به ۱۸ حوزه صنعتی

سعید ســرکار دبیر ســتاد توسعه فناوری 

نانو ریاســت جمهوری نیز گفت: اقتصاد 
از مطالبــات جــدی رهبــر  مقاومتــی 
معظم انقلاب اســت که جــز با توجه به 
قابلیت های داخلی کشــور و جدی گرفته 
شدن ســاخت داخل محقق نخواهد شد. 
امروز هیچ صنعت و محصولی را نمی توان 
یافت که از فناوری نانو تأثیر نیافته باشد.

ســرکار به مقام چهارم علمــی ایران در 
فناوری نانو اشــاره کــرد و ادامه داد: در 
توسعه فناوری تاکنون ۳۰۰ شرکت دانش 
بنیان در حوزه نانو به ثبت رســیده و ۷۵۰ 

محصول تولید شده در بازار داریم.
وی تصریح کرد: امروز رسوخ فناوری در 
صنایــع موجود دنبال می شــود تا صنایع 
کشــور برای ارتقای کیفــی محصولات 
داخلی و حفــظ بازارهای خود به فناوری 

نانو توجه ویژه داشته باشند.
دبیر ســتاد توســعه فناوری نانو ریاست 
جمهوری خاطرنشــان کرد: امروز فناوری 
نانو در ۱۸ حوزه صنعتی وارد شــده است 
تا یاری رســان صنایــع در تحقق جهش 
تولید و جهش بازار باشــد، در این راســتا 
۲۶۱ پــروژه موفــق در بخش صنعتی به 
سرانجام رســیده و طی ۵4 جلسه چالش 
صنعتی برگزار شده در ۱۷ مورد منجر به 

سرمایه گذاری شده است.
موضوع تفاهم نامه امروز

بر اســاس توضیحات معاون امور صنایع 
وزارت صمت، بررسی و احصای نیازهای 
فناورانــه گلوگاهــی صنعــت کشــور و 
فناوری های  و  محصولات  به همرســانی 
اثبات شده متناسب با نیازهای احصاء شده، 
بکارگیری و توسعه فناوری های نوین در 

جهت حل نیازهــای صنعتی و جایگزینی 
اقــلام وارداتی بــا اقلام ســاخت داخل، 
توسعه فناوری های نوین در داخل کشور 
و همکاری جهت تسهیل فرایند صادرات 
آن ها، بررسی و شناخت حوزه های مستعد، 
فرصت ها و درخواست های فناورانه صنایع 
کشور و تبدیل آن ها به محصول از جمله 

اهداف این تفاهم است.
معرفــی  ادامــه  در  نیارکــی  صادقــی 
چالش هــای راهبردی و حــل آن ها در 
قالب برنامه چالش های فناورانه و نوآورانه 
)innoTEN( و همچنیــن برگــزاری 
تخصصــی  نشســت  های  و  ســمینارها 
مشــترک بیــن متقاضیــان صنعتــی و 
عرضه کنندگان فناوری را از دیگر اهداف 
ایــن تفاهم نامه عنوان کــرد و افزود: در 
کنار موارد ذکر شــده، بررســی و معرفی 
فرصت های فناورانه جهت سرمایه گذاری، 
بنیان جهت  دانش  راهنمایی شرکت های 
تســهیل در دریافت مجوزها نیز از جمله 
مواردی است که در این تفاهم نامه دنبال 

می شود.
4وی بــا تاکیــد بر ضــرورت ایجاد یک 
مسیر ۲ســویه بین بخش صنعت و حوزه 
فنــاوری و تولید دانش، اذعان داشــت: 
خوشبختانه همکاری خوبی بین این حوزه 
در کشــور ایجاد شده اســت و امیدواریم 
با همکاری صاحبان ســرمایه در راستای 
شناسایی نیازهای بخش صنعت و عرضه 
آن ها به ســتاد ویژه توســعه فناوری نانو 
ریاست جمهوری، گام های مؤثری را ارتقا 
کیفیت و کاهش هزینه های تولید داشــته 

باشیم.

آشنایی با قانون جدید چک

چک به عنوان اصلی ترین ابزار معامله و وسیله پرداخت، 
نقش پررنگــی را در مبادلات تجاری فعالان اقتصادی 
کشور دارد و پرکاربردترین ابزار تجاری در مراودات مالی 
جامعه است. کارآمدسازی چک و افزایش قابلیت های این 
ابزار می تواند ضمن بهبود فضای کلی کســب و کار، 
مزایایی همچون کاهش ریســک معاملات و کاهش 
ناامنی در فضای تجاری کشور را به همراه داشته باشد؛ 
بر این اساس از ســال ۱۳۹۷ اصلاحیه قانون چک به 
نظام بانکی کشــور ابلاغ و از ابتدای ســال ۱4۰۰ اجرا 

خواهد شد.
با این نگاه و با توجه به دامنه کاربرد چک و اثرات آن در 
مبادلات اقتصادی، بانک صادرات ایران به منظور تنویر 
افکار عمومی و گســترش فرهنگ همگام سازی برای 
اجرای این طرح و همچنین توسعه آگاهی و آموزش های 
لازم، صفحه ویژه  ای را بــه این منظور اختصاص داده 

است.
هموطنان گرامی می توانند برای آشــنایی بیشــتر با 
فرایندهای مربوط به صدور، ثبت، انتقال چک، الزامات 
و محدودیــت های مربوطه به منوهای زیر مراجعه و یا 
در صورت نیاز به کســب اطلاعات بیشــتر با تماس با 
سامانه پاسخگوی صدای سپهر )شماره تلفن ۰۹۶۰۲( 
و یا مراجعه به شعب این بانک در سراسر کشور، از ابعاد 

قانون جدید، اطلاع حاصل نمایند.

سهام عدالتی های این چهار 
استان گوش به زنگ باشند!

مجامع الکترونیکی چهار شــرکت سرمایه گذاری 
اســتانی گیلان، قزوین، کرمانشــاه و هرمزگان،  

)شنبه ۱۱اردیبهشت( برگزار خواهد شد.
به گزارش ایســنا، ســرانجام انتخابــات اعضای 
هیات مدیره شــرکت های ســرمایه گذاری استانی 
برای آن دسته از مشمولانی که روش غیر مستقیم 
را برای مدیریت ســهام عدالت خود انتخاب کرده 
بودند، فرا رســید تا با برگــزاری مجامع عمومی 
عادی بــه طور فوق العاده بــرای انتخاب اعضای 
هیات مدیــره، مدیریت این شــرکت ها بــه افراد 

منتخب مشمولان واگذار شود.
بر این اســاس امروز شاهد برگزاری مجامع چهار 
شرکت مذکور خواهیم بود و سهامداران این چهار 
اســتان که پیش از این باید سجامی می شدند باید 
 www.dima.csdiran.ir تارنمــای  بــه 

مراجعه کنند.
بدیهی اســت که افرادی که به عنــوان اعضای 
انتخاب می شوند، سکان دار شرکت ها  هیات مدیره 
و دارایی مردم شــده و عملکرد آنهــا روی آینده 
شــرکت ها تاثیرگــذار اســت. بنابرایــن حضور 
مشمولان در این مجامع و رأی آنها در تعیین این 

سرنوشت حیاتی است.
بر این اســاس از میان چهار شرکت مذکور، فقط 
شرکت سرمایه گذاری استانی گیلان آگهی مجمع 
عمومی را منتشــر کرده اســت که بر اساس آن 
مجمع این شــرکت راس ســاعت ۱۳ در تارنمای 

مذکور برگزار خواهد شد.

 ایران تولید نفت اوپک 
را بالا برد

نظرسنجی رویترز نشــان داد تولید نفت اوپک در 
آوریل تحت تاثیر عرضه بالاتر از ســوی ایران که 
محدودیت عرضه داوطلبانه سایر اعضای این گروه 

را جبران کرد، افزایش یافت.
به گزارش ایســنا، یافته های نظرســنجی رویترز 
نشــان داد تولیــد نفت اوپک که متشــکل از ۱۳ 
کشــور عضو اســت، در آوریل به ۲۵.۱۷ میلیون 
بشکه در روز رسید که ۱۰۰ هزار بشکه در روز در 
مقایسه با مارس افزایش داشت. تولید نفت اوپک 
از ژوئن ســال ۲۰۲۰ هر ماه به اســتثنای فوریه 
افزایش داشــته است.صادرات نفت ایران همزمان 
با مذاکرات تهران با قدرتهای جهانی برای احیای 
توافــق برجام ۲۰۱۵ که به صادرات بیشــتر نفت 
ایران بــه بازار جهانی منتهی می شــود، افزایش 
پیدا کرده اســت. دولت جو بایدن، رییس جمهور 
دموکرات آمریکا که در ژانویه قدرت را به دســت 
گرفت، وعده داده اســت به ایــن توافق برگردد.

اوپک و متحدانش که در قالب گروه اوپک پلاس 
همکاری می کنند تاکنون نســبت به تولید ایران 
نگرانی نشان نداده و قصد دارند تولیدشان را از ماه 
مه افزایش دهند.دانیل گربر، مدیرعامل شــرکت 
پترولجســتیک در آوریل به رویترز گفته بود سطح 
بالای صادرات نفت که از ســوی ایران مشــاهده 
شده است، همچنان ادامه دارد.اوپک پلاس با امید 
برای احیای تقاضا، هفته گذشــته برنامه تسهیل 
محدودیت عرضه از ماه مه را تایید کرد. عربستان 
ســعودی هم از ماه مه کاهش تولید یکجانبه ای 
را کــه در فوریه، مارس و آوریــل انجام داده بود 
به مرور احیا خواهد کرد.کاهــش تولید داوطلبانه 
عربســتان ســعودی به معنای آن است که اوپک 
در آوریل بســیار پایینتر از سقف تعیین شده تحت 
توافق محدودیت عرضه اوپک پلاس، نفت تولید 
کرده اســت. نرخ پایبندی به این توافق در آوریل 
۱۲۳ درصد در مقایسه با ۱۲4 درصد در مارس بود.

دستمزد کارگران کافی نیست
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
گفت: در ســال جاری تصمیم گرفته شد که با توجه به 
اینکه دســتمزدها کفایت زندگی یک کارگر را نمی کند، 

حقوق آنها مجددا مورد بررسی قرار گیرد.
به گزارش خبرگزاری مهــر، عبدالرضا مصری در برنامه 
»غیرمحرمانه«، با بیان اینکه ایــران دارای مترقی ترین 
قوانین رفاه اجتماعی در سطح دنیاست، گفت: خوشبختانه 
برای اولین بار نظام های مختلفی مانند نظام بیمه ای، نظام 
حمایتی، نظام امدادی که در کشور به فعالیت می پرداختند 
در قانونی به نام قانون »نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی« 
به اجماع رسیده است که بخشی از آن به امور بیمه ای که 
یکی از شاخص ترین عناصر موثر در نظام رفاه اجتماعی 
مربوط است بر می گردد، بخشی نیز صندوق های بیمه ای 
و ســازمان های بیمه گر و بخشی امور حمایتی و امدادی 
کشور در قانون نظام جامع را در برگرفته است.  وی افزود: 
بحث ما در جامعه کارگری احیای مجدد شــورای عالی 
تامین اجتماعی است. احیای سه جانبه گرایی که با توجه 
به قانون و مقررات کشوری، کارگران باید در تصمیم سازی 
دخیل باشند تا مطابق استاندارد جهانی به جامعه کارگری 
و تشکل های کارگری استقلال دهند و در حد تشریفات 
نباشد.  عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به حقوق و دستمزد کارگران، تصریح کرد: 
در ســال جاری تصمیم گرفته شــد که با توجه به اینکه 
دستمزدها کفایت زندگی یک کارگر را نمی کند، حقوق 

آنها مجددا مورد بررسی قرار گیرد.

دریافت تسهیلات از بانک 
کشاورزی به نتیجه نرسید

نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی گفت: 
کلیه حساب های سامانه بازارگاه در بانک کشاورزی است. 
با وزارت جهاد کشاورزی مکاتباتی انجام دادیم که سرمایه 
در گردش مرغداران در این بانک به گونه ای تعریف شود 
که به واحدهای مرغداری تســهیلاتی اعطا شود تا این 
واحدها بتوانند بدون هیچ مشکلی و به طور مستقیم جوجه 
و نهاده های مورد نیازشان را تامین کنند. اما بعد از گذشت 

4 ماه هنوز هیچ نتیجه ای حاصل نشده است.
حبیب اســدالله نژاد در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه 
سیاســت گذاری تولید مرغ در اردیبهشت ماه حدود ۱۲۰ 
میلیون قطعه است در حالی که پیش بینی می شود کل 
تولیدات در اردیبهشــت ماه به عددی حدود ۱۱۰ میلیون 
قطعه برسد، اظهار کرد: در حقیقت ۶ماه پیش که مسئولان 
متوجه شــدند ممکن است در سال ۱4۰۰ با کمبود تولید  
مواجه شــویم باید تدابیری برای آن اتخاذ می کردند تا 
از آن طرف واحدهای مرغ مادر نیز مجبور نشــوند تا ۷۶ 
هفتگی جوجه هایی را وارد بازار کنند که توجیه اقتصادی 
و بازدهی مطلوب نداشته باشــد.وی به وضعیت خرید و 
فروش جوجه یکروزه اشــاره کرد و گفت: واحدهای مرغ 
مادر بیشتر تمایل دارند با واسطه ها و دلالان کار کنند. از 
طرفی دلالان به خریداران جوجه فاکتور نمی دهند یا اگر 
فاکتور بدهند عدد دیگری در آن درج می کنند که اعتباری 
ندارد.نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی 
در تاییــد صحبت های برخی از فعالان صنعت طیور که 
گفته بودند مرغداران نقدینگی ندارند و همین امر آنها را به 
سمت دلالان سوق می دهد، گفت: جوجه، نهاده و سایر 
اقلام مورد نیاز برای پرورش مرغ بایستی به صورت نقدی 
خریداری شــود. از طرفی هزینه های تولید هم چندین 
برابر شده است و شــرایط تولید در چندین سال اخیر به 
گونه ای نبوده که مرغداران بتوانند سرمایه ای جمع کنند. 
بانک ها هم در ارائه تسهیلات سخت گیری های خاص 
خودشان را دارند.وی تصریح کرد:کلیه حساب های سامانه 
بازارگاه در بانک کشاورزی است. با وزارت جهاد کشاورزی 
مکاتباتی انجام دادیم که ســرمایه در گردش مرغداران 
در ایــن بانک به گونه ای تعریف شــود که به واحدهای 
مرغداری تسهیلاتی اعطا شود تا این واحدها بتوانند بدون 
هیچ مشکلی و به طور مستقیم جوجه و نهاده های مورد 
نیازشــان را تامین کنند.اسدالله نژاد در پایان گفت: حدود 
4ماه است که درخواست خود را در این خصوص به وزارت 
جهاد کشاورزی فرستادیم و با وجود اینکه قول پیگیری به 

ما داده اند، اما هنوز هیچ نتیجه ای حاصل نشده است.

چک ها تا 20 اردیبهشت برگشت 
نمی خورند

معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: ستاد ملی کرونا به 
این تصویب رســید که برای بازه از اول اردیبهشت ماه تا 
بیستم اردیبهشت ماه، تنفسی به مبادلات با چک دهد و 
بانک ها و موسسات اعتباری از صدور گواهی عدم پرداخت 

چک اجتناب کنند.
به گزارش ایسنا، محمد نهاوندیان معاون اقتصادی رئیس 
جمهور پس از جلســه ســتاد ملی مقابله با کرونا گفت: 
امروز در ســتاد ملی کرونا با توجه به آثار اقتصادی کرونا 
تصمیماتی برای واحدهای تولیدی گرفته شــد که قدری 
بتوانند ســرپا باشــند.وی ادامه داد: یکی از موارد این بود 
که با توجه به تعطیلی اصنــاف و اینکه برخی از واحدها 
امکان فروش محصولات خود را نداشــتند اما بر اساس 
روال متعارف چک هایی را صادر کرده اند و عملًا امکان 
پر کردن موجودی حساب و پرداخت چک را پیدا نمی کنند 

و این به طور زنجیره بار مشکلاتی را ایجاد می کند.
معاون اقتصادی رئیس جمهور تاکید کرد: تصمیم گیری در 
این مورد ابعاد مختلفی دارد اما در مجموع ستاد ملی کرونا 
به این تصویب رسید که برای بازه از اول اردیبهشت ماه 
تا بیستم اردیبهشت ماه یک تنفسی به مبادلات با چک 
دهد و بانک ها و موسسات اعتباری از صدور گواهی عدم 
پرداخت چک اجتناب کنند و محاکم و ضابطین قضایی 
هم از صدور اجراییــه و اجرای آنها خودداری کنند یعنی 
گویی که یک فرصتی را ایجاد کردیم تا این شرایط غیر 

عادی به شرایط عادی برگردد.

اخباراخبار

تکمیل ظرفیت خالی صنایع منتخب معطل ۷۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی
معاون وزیر صمت اعلام کرد

تدوین 2 هزار 
استاندارد آموزش 
مهارتی در سازمان 
 آموزش 
فنی و حرفه ای

 درخواست
 4۹ شرکت بخش 
خصوصی برای 
واردات واکسن کرونا

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در یک سال گذشته بالغ بر ۲ هزار استاندارد 
آموزش مهارتی در سازمان فنی و حرفه ای تدوین شده است.

بــه گزارش روز شــنبه ایرنــا از وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی، »محمد 
شــریعتمداری« در آییــن رونمایی از طــرح ایجاد ۱4۰۰ مرکــز مهارت آموزی 
جوارکارگاهــی و بین کارگاهی و رونمایی از یک هزار اســتاندارد آموزش مهارت، 
گفت: ایجــاد مراکز جــوار کارگاهی و بیــن کارگاهی باعث شــد آموزش فنی 
 و حرفه ای با کار و شــغل کارگران عجین شــود و آنهــا بتوانند مهارت های خود

 را ارتقا دهند. 

نایب رئیس کمیســیون اقتصاد ســلامت اتاق بازرگانی تهــران گفت: تاکنون 
تعداد شــرکت هایی که درخواست واردات واکســن کرونا را دارند به 4۹ شرکت 
رســیده اســت.به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از اتاق بازرگانــی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی تهران، ناصر ریاحی گفت: تا کنون تعداد شــرکت هایی که 
درخواســت واردات واکسن کرونا را دارند به 4۹ شــرکت رسیده است و پس از 
تأیید ثبت ســفارش هر یک از آنان می توان اســامی ایشان را در سایت سازمان 

غذا و دارو مشاهده کرد.

سد مقاومتی دلار در آستانه شکست

تغییر معادلات در بازار ارز

رییس اتحادیه املاک مطرح کرد

راهکارهایی برای جلوگیری از تخلفات در بازار مسکن

از سوی وزارت صمت صورت گرفت

برنامه ریزی برای کاهش تولید برخی محصولات در سال ۱۴۰۰

توافق احتمالی ایــران و غرب در وین چه تاثیری بر 
بازار ارز خواهد گذاشــت؟ این سئوالی است که این 
روزها به کرات از سوی افکار عمومی مطرح می شود.
بــه گزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، قیمــت ارز در 
شرایط کنونی در کف کانال ۲۳ هزار تومان قرار دارد. 
مانــدگاری دلار در این کانال در شــرایطی رخ داده 
است که بهای اســکناس آمریکایی در مهر ماه، به 
قله رسید و هر دلار با بهایی بیش از ۳۰ هزار تومان 
معامله گردید. بســیاری از صرافان در دوره کوتاهی، 

قیمت دلار را برابر با ۳۲ هزار تومان اعلام کردند.
حــالا اما کاهش بیــش از ۲۸ درصــدی قیمت ارز 
در کمتر از هشــت ماه سبب شــده است بسیاری از 
کارشناسان بر این اعتقاد باشند که نگهداری ریال در 
این فاصله زمانی سودآورترین اقدام ممکن در حوزه 
ســرمایه گذاری بوده اســت چرا که تمامی بازارهای 

ایران در این هشــت ماه ریزش قابل توجه قیمت را 
تجربه کرده اند.

 هر چند پیــش از این وعده دلار ۱۵ هزار تومانی از 
سوی رییس جمهوری و برخی دیگر از مقامات داده 
شــد اما بســیاری از تحلیلگران بر این عقیده اند که 
رســیدن دلار به این قیمت در دوره زمانی کوتاهی 
ممکن اســت و توافق وین می تواند سیگنالی برای 
رسیدن بهای اســکناس امریکایی به کمتر از بیست 
هزار تومان باشــد اما این نرخ در بازار چندان ماندگار 

نخواهد بود.
شناسایی نقطه تعادلی

 علی سعدوندی، کارشناس اقتصاد بین الملل معتقد 
اســت توافق در وین می تواند باعث شود نرخ ارز به 
کمتر از بیست هزار تومان برسد اما این قیمت پایدار 
نخواهــد بود. وی می گوید نــرخ ارز در بازار باید در 

نقطه تعادلی قرار گیرد اما به نظر می رسد نرخ دلار در 
محدوده کمتر از بیســت هزار تومان در نقطه تعادلی 

قرار نمی گیرد.
وی با اشاره به اینکه ایستادن قیمت در نقطه تعادلی 
دلار مهم است، افزود: وقتی که نرخ ارز را پایین تر از 
نرخ تعادلی می آورند بدیهی است که با تغییر شرایط 
و با توجه به این که انباشت تورمی داریم دیر یا زود 

جهش پیدا می کند.
مرز حساس دلار کجاست؟

دلار این مــروز به قیمت ۲۳ هــزار و ۳۵ تومن در 
صرافی بانکی قیمت خورد تا شمارش معکوس برای 
شــنیدن صدای شکسته شــدن مرز حساس دلار به 

گوش برسد.
صرافان و تحلیلگرا بازار مالی مرز حســاس دلار را 
۲۳ هزار تومان می داننــد و معتقدند به لحاظ روانی 

شکسته شدن این مرز در شرایط کنونی می تواند روند 
ریزش بهای ارز را تقویت کند.بر اساس این گزارش 
حــالا اما با افزایش تقاضای فروش دلار در بازار آزاد 
و افزایــش تقاضای خرید دلار در صرافی های بانکی 
به نظر می رسد زمان شکسته شدن قیمت ها نزدیک 

شده است.
 دلار پیــش از این نیز به کانال ۲۲ هزار تومان ورود 
کرده اســت اما ماندگاری آن در ایــن کانال چندان 
طولانــی نبود. برخی فعالان بــازار ارز معتقدند دلار 
بــازار در شــرایط کنونی در حــال پیش خور کردن 
خبرهای مثبــت احتمالی از مذاکرات وین اســت و 
اقدامات بازارساز سبب شده است قیمت ها به شکلی 

قطره چکانی در حال عقب نشینی باشد.
 به نظر می رســد معادلت بازار ارز در روزهای آتی با 
تغییر وزنه عرضه و تقاضا، دستخوش دگرگونی شود.

رییس اتحادیه مشــاوران امــلاک گفت: به منظور 
جلوگیری از تخلفات مربوط به معاملات مســکن، 
پیشــنهاداتی به قوای سه گانه داده ایم که در جلسه 
با معاون پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان 
تهران مطرح کردیم؛ درج پلاک ثبتی، لینک شدن 
به بانک برای آگاهی از وضعیت رهن ملک و اطلاع 
از پیشینه طرفین معامله از جمله این راهکارها است.

مصطفی قلی خسروی در گفت و گو با ایسنا اظهار 
کــرد: اخیرا جلســه ای را با آقــای دیزجی، معاون 
پیشگیری از وقوع جرم دادگســتری استان تهران 
داشــتیم که موضوع کد رهگیری بر اساس پلاک 
ثبتی، پیشــگیری از تخلفات مربــوط به معاملات 
املاک و دسترسی اتحادیه به اطلاعات ملکی مثل 
در رهن بانــک بودن ملک، ممنوع المعامله بودن و 

دیگر موارد بررسی شد.
وی افزود: مجلس شورای اسلامی ۱۷ فروردین ماه 
امسال، ذیل قانون جهش تولید مسکن، دریافت کد 
رهگیری برای معاملات را الزامی کرد که اقدام بجا 

و مناســبی بود. مساله ای که در این بین وجود دارد 
این است که طبق قانون ۱۰ مدنی هر قراردادی اعم 

از رسمی و غیررسمی دارای اعتبار است.
رییس اتحادیه مشاوران املاک تصریح کرد: ما این 
درخواست را داریم که کد رهگیری بر اساس پلاک 
ثبتی صادر شــود. اگر این اقدام صورت گیرد ملکی 
که معامله می شــود قفل خواهد شــد و از بسیاری 
تخلفات جلوگیری به عمل می آید. در طرح کاداستر 
که ۱۲ ســال پیش نیز ارایه شد بر لزوم درج پلاک 

ثبتی تاکید شده بود.
خسروی با بیان اینکه برای جلوگیری از تخلفات در 
بازار مســکن مصمم هستیم گفت: اقدام بعدی باید 
این باشــد که دسترســی افراد متخلف به سامانه را 
مســدود کنیم. با اینکه عموم مشاوران املاک قابل 
اعتماد هســتند، ممکن اســت خدای نکرده برخی 
افراد قابل اعتماد نباشند که ما صرفا به افراد موجه 
دسترســی می دهیم. همچنین ممکن است طرفین 
معامله، ممنــوع الخروج یا ممنوع المعامله باشــند 

که ما از این موضوع مطلع نباشــیم. درخواســت ما 
از قوای مجریه و مقننه این است که ما را در جریان 

وضعیت پرونده افراد قرار دهد.
وی تاکید کرد: در برخی موارد، قرارداد نوشته می شود 
و بعد متوجه می شویم فروشنده ممنوع المعامله است 
یا ســند در رهن بانک قرار دارد. در بعضی از سندها 
اطلاعات رهن درج نشــده است. بنابراین ما باید به 
بانکها متصل شــویم و طبق پلاک ثبتی، اطلاعات 

تسهیلاتی ملک را دریافت کنیم.
رییــس اتحادیه مشــاوران املاک گفت: ســامانه 
امــلاک و مســتغلات بایــد تقویت شــود تا همه 
اطلاعات مربوط به ملک قابلیت ثبت داشــته باشد. 
اگر مشخص شود که برای یک فرد ممنوع المعامله، 
کســی قراردادی را منعقد کرده مجرم است و باید 

ضرر و زیان خریدار را پرداخت کند.
خســروی با بیان اینکه دیزجی از پیشــنهادهای ما 
اســتقبال کرد افزود: وزارت دادگستری روابط بین 
قوای قضاییه و مجریه را بر عهده دارد که می تواند 

در جهــت عملی کردن برنامه هــای ما قدم بردارد. 
مجلس نیز با شــناخت صحیح، لــزوم دریافت کد 
رهگیری را به تصویب رســانده است. لذا خواهش 
ما از قوای سه گانه این است که اقدامات مذکور را 
در جهت پیشگیری از تخلفات حوزه زمین و مسکن 

انجام دهند.

گزارش برنامه ها و اهداف در نظر گرفته شده توسط 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برای سال ۱4۰۰ در 
بخش معدن نشان می دهد که این سازمان افزایش 
تولید فولاد خام، آهن اســفنجی، آلومینا، کاشــی و 
ســرامیک و شیشــه جام را هدف قرار داده اما در 
مقابل معتقد اســت که تولید محصولات فولادی، 
کاتد مس، شمش آلومینیوم و سیمان نسبت به سال 
۱۳۹۹ کمتر شود؛ به نظر می رسد میزان بالای تولید 
این محصولات معدنی در سال گذشته، دلیل بر این 

تصمیم است.

به گزارش ایســنا، برنامه هــای وزارت صمت برای 
ســال ۱4۰۰ در هفت محور تعریف شــده که یکی 
از محورهای آن، توســعه معادن و صنایع معدنی با 
تاکید بر نقشه راه معدن در قالب چهار برنامه تدوین 

شده است.
براساس جدول اهداف کمی بخش معدن و صنایع 
معدنــی در تولیــد محصــولات منتخــب معدنی، 
معاونت امور معــادن و صنایع معدنی وزارت صمت 
هدف گذاری کرده اســت که تولید فــولاد خام از 
۲۸ میلیون و  ۳۷4 هزار و ۹۰۰ تن تولید شــده در 

مجموع ســال ۱۳۹۹، فرار رفته و به ۳۲ میلیون تن 
برسد.  

پس از آن قصد دارد آهن اسفنجی تولیدی داخل از 
۲۷ میلیون و ۸۰۰ هزار تن تولید شده طی ۱۱ ماهه 
سال گذشته، پنج میلیون و ۲۰۰ هزار تن بیشتر شود 
و به ۳۳ میلیون تن برسد.  همچنین نقشه راه تدوین 
شده برای سال جاری نشان می دهد که این سازمان 
می خواهد کــه میزان تولید آلومینا را از ۲۲۹ هزار و 
۱۰۰ تن تولید شده در سال گذشته را به ۲4۰ هزار 

تن ارتقا دهد.

طبق برنامه اعلام شده، قرار است کاشی و سرامیک 
و شیشــه جام نیز نسبت به ســال گذشته، مشمول 
افزایش تولید شــوند. نقشه راه تدوین شده حاکی از 
آن اســت که کاشی و سرامیک پنج میلیون و ۷۰۰ 
هــزار متر مربع و شیشــه جام ۵4۹ هزار و ۵۰۰ تن 

افزایش تولید داشته باشند.
براین اساس تولید کاشی و سرامیک از 444 میلیون 
و ۳۰۰ هزار متر مربع بــه 4۵۰ میلیون متر مربع و 
تولید شیشه جام از یک میلیون و ۱۵۰ هزار و ۵۰۰ 

تن به یک میلیون و ۷۰۰ هزار تن خواهد رسید.



گزارش

رئیسی: واکسیناســیون افراد بالای ۸۰ سال این هفته تمام 
می شود

تهران - ایرنا - ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: 
واکسیناســیون افراد بالای ۸۰ سال این هفته تمام می شود 
و هفته آینده واکسیناسیون افراد ۷۵ تا ۸۰ سال و بعد از آن 

افراد ۷۰ تا ۷۵ سال انجام می شود.
به گزارش خبرنگار ایرنا، علیرضا رئیســی روز شنبه پس از 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا افزود: فاز یک واکسیناسیون 
کرونا در کشــور برای نیروهای بهداشتی و درمانی تمام شد 
و فاز دوم برای افراد بالای ۸۰ ســاله شــروع شــده است. 
امیدواریم تا پایان این هفته واکسیناســیون افراد بالای ۸۰ 
ســال را تمام کنیم از هفته آینده نیز ۷۵ تا ۸۰ساله ها و بعد 
از آن  ۶۵ تا ۷۰ ســاله را شــروع خواهیم کرد. سامانه ثبت 
نام واکســن کرونا نیز آماده است به زودی به مردم معرفی 

می شود.
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: برای واکسیناسیون 
سالمندان فعلا نیازی به ثبت نام و مراجعه حضوری نیست. 
نیازی به مراجعه به ســایت هم نیســت و از طریق تلفن و 
پیامک به مردم اعلام می شــود و اگر تا هفته آینده پیامک 
ارسال نشد، سامانه وزارت بهداشت برای ثبت نام سالمندان 

برای واکسن معرفی می شود.
وی افزود: متوسط رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور 
۶۱ درصد و بیشترین اصنافی که پروتکل ها را رعایت نمی 
کنند، سوپرمارکت ها، خواربار فروشی ها و نانوایی ها هستند.
رئیســی گفت: در جلسه امروز ســتاد ملی مقابله با کرونا بر 
وضعیت بیماری کووید۱۹ در کشــورها مروری انجام شد و 
اعــلام کردیم که نوع غالب ویروس کرونا در ایران ویروس 
جهش یافته انگلیس اســت که در کشــور تاخت و تاز می 
کند. حدود ۸۰ درصد ویروس کرونا در ایران از نوع ویروس 
جهش یافته انگلیسی اســت. ویروسی که سیستم بهداشت 
و درمان انگلیس را به زانو درآورد و بســیاری از کشورهای 

اروپایی را درگیر کرد.
وی افــزود: در دنیا انواع ویروس جهــش یافته کرونا مانند 
ویروس انگلیســی، آفریقای جنوبی و هندی تاخت و تاز می 
کند. متاســفانه هندوستان با وضعیت نامناسبی مواجه است. 
سیستم بهداشت و درمان این کشور تقریبا ناتوان شده است  
امیدواریم این کشور هم سر و سامان بگیرد و بتواند بیماری 

را کنترل کند.
توقف روند افزایشی کرونا در ۲۵ استان

سخنگوی ستاد ملی با کرونا ادامه داد: ویروس انگلیسی در 
ایران با سرعت بالای گســترش یافته است اما با همکاری 
مردم و به خصوص بازاریان آثار و شواهد خوبی داریم. در ۲۵ 
استان کشور وضعیت به ثبات رسیده است گرچه هنوز میزان 
بیماری کم نیست اما روند افزایش یابنده متوقف شده است.
وی گفت:  در ۱۵ استان روند نزولی کرونا شروع شده است. 
در ۱۰ استان تقریبا به اوج بیماری رسیده ایم و انتظار داریم 
این هفته و هفته آیِنده از ورودی بیمارســتان ها کاسته شود 

و این استان ها روند نزولی را طی کنند.
رئیســی افزود: ۶ استان هنوز روند نزولی را شروع نکرده اند 
و باید مراقبت های بیشــتری داشته باشند. گر چه بر اساس 
شــواهد به اوج بیماری نزدیک شده اند. زمانی که قله و اوج 
بیماری می رســد اگر پروتکل ها به خوبی رعایت شود یک 

هفته بعد سیر افزایش یابنده بیماری متوقف می شود.
وی گفــت: این ۶ اســتان که هنوز باید به شــدت اصولی 
بهداشــتی و پروتکل ها را رعایت کنند شامل تهران، البرز، 
قزوین، خراســان جنوبی، هرمزگان و سیســتان بلوچستان 
اســت که در روزهای آینده به اوج بیماری می رســند بعد 

شاهد روند نزولی در این استان ها خواهیم بود.
معاون بهداشت وزیر بهداشت افزود:  در استان های جنوبی 
به ویژه بوشهر، هرمزگان، سیســتان و بلوچستان و کرمان 
بــا توجه به در معرض خطر بودن نســبت به ویروس های 
جهش یافته از جملــه ویروس جهش یافته آفریقای جنوبی 

باید بیشتر رعایت کنند.
وی بــا بیان اینکه هم اکنون ۱۹۸ شــهر در وضعیت قرمز، 
۱۵۷ شــهر نارنجی، ۸4 شهر زرد و ۹ شهر آبی داریم، گفت: 
صرف نظر از اینکه ویروس های جهش یافته وارد می شود 
یا نه کاری که باید انجام دهیم این اســت که همان توصیه 
های قبلی را انجام دهیم البته با وســواس و دقت بیشتری 
انجام شود تا از گسترش ویروس های جدید در سطح استان 
و کشــور جلوگیری کنیم. راه مبارزه با کرونا رعایت همان 

پروتکل های قبلی است.
رئیسی افزود: میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور 
هنوز در حد مطلوب نیست و آنچنان که باید و شاید پروتکل 
ها رعایت نمی شود. در برخی استان ها خوب عمل کرده اند 
اما برخی اســتان ها عملکرد ضعیف بوده است و در مجموع 
میزان متوســط رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور ۶۱ 

درصد است.
ممنوعیت ورود خارجی ها از مرزهای شرقی

ســخنگوی ســتاد ملی کرونا گفت: در جلســه امروز ستاد 
همچنین درباره تشــدید مراقبت های مرزی تصمیم گیری 
شــد و قرار شــد ناجا تفاهمنامه ای با ارتش و ســپاه ببندد 
تا بــرای کنترل مرز و عدم ورود اتبــاع خارجی به ویژه در 
مرزهای خراســن رضوی، خراســان جنوبی و سیســتان و 

بلوچستان اقدام شود.
وی با اشــاره به اینکه در هفته گذشــته حدود ۵۷۰۰ نفر از 
اتباع خارجی که ورود غیر مجاز داشــتند برگردانده شــدند،  
افزود: اکثر افرادی که غیر مجاز وارد می شــوند از اســتان 
های شــرقی هستند و ۶۷ درصد آنها از مرزهای سیستان و 

بلوچستان و خراسان رضوی وارد کشور می شوند.
رئیســی گفت: تصمیم دیگری که گرفته شــد، ممنوعیت 
صدور مجوز ورود خدمه کشتی و ملوانان در بنادر است که از 
طریق فرماندهی دریابانی و اداره گذرنامه انجام شد. بسیاری 
از نیروهای خدمه کشتی ها مربوط به هندوستان است و اگر 
این افراد مبتلا باشــند و در مرزهای ایران پیاده شــوند می 

تواند آسیب زا باشد و این افراد هم کنترل می شوند.
سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا افزود: در هفته گذشته 
۳۱۰ هزار بازدید اصناف انجام شــد، طرح تشــدید بازرسی 
ها اجرا شــد. در این بازدیدهــا ۵۲۰۰ صنف متخلف پلمب 
شــدند. رعایت برخی اصول پروتــکل ها در اصناف ضعیف 
از جملــه اینکه ۳۸ درصد تهویه مناســب ندارند، ۳۷ درصد 
مردم ماســک نمی زنند. 4۰ درصد مــردم هم به خصوص 
در مترو ها و وســایل حمل و نقل عمومی فاصله گذاری را 

رعایت نمی کنند.
وی گفت: میانگین رعایت پروتکل های بهداشتی در مراکز 
ورزشی ۵۰ درصد است. باشگاه های ورزشی به علت تهویه 

نامناسب و فضای سربسته عامل انتقال بیماری هستند.
وی افزود: میزان رعایت پروتکل های بهداشــتی در پایانه 
های مســافربری حدود ۷۳ درصد است. بدترین جاها نیز از 
نظر رعایت پروتکل های بهداشتی سوپر مارکت ها، خواربار 
فروشــی ها و بعد از آن نانوایی هاست. امیدواریم با رعایت 

پروتکل ها وضعیت مناسب تری داشته باشیم.

ماه هاســت که از جهش ویــروس کرونا می 
شــنویم و هر بار نگران می شــویم که گونه 

جدید کووید-۱۹ با ما چه خواهد کرد؟
قبل از هر چیز بدانید که جهش ویروس، یک 
پدیده کاملًا عادی در دنیای ویروس هاســت. 
ویروس ها بعد از وارد شدن به درون سلول ها، 
آنهــا را تبدیل به کارخانه تولید خود می کنند. 
در این کارخانه های ســلولی، نقشــه ژنتیکی 
ویروس رونویســی و تکثیر می شود و کافی 
اســت در این رونویســی ها ، تغییراتی نسبت 
به نقسه اولیه ایجاد شــود. اطلاعات ژنتیکی 
ویروس سارس-کو-۲ )عامل کرونا( حدود ۳۰ 
هزار کاراکتر است و در هر جهش، تعدادی از 

این کاراکترها تغییر می یابند.
تــا کنــون صدها جهــش ویروســی درباره 
کووید-۱۹ گزارش شده است. اکثر این جهش 
ها، خنثی هستند و نه در قدرت شیوع و نه در 
میزان کشندگی، تفاوتی با نسخه های پیشتر 

از خود ندارند.
کرونای جهش یافته

دانشمندان در سراسر جهان، جهش ها را تحت 
نظر دارند و اگر ملاحظه کنند که گونه خاصی، 
جمعیت بیشتری را مبتلا کرده است، نسبت به 
آن حساس تر می شوند و کشف نسخه جهش 
یافته جدید را اعلام مــی کنند.)مثل ویروس 
جهش یافته انگلیسی که ۷۰ درصد مبتلایان 
به کرونا در ایران را طی یک ماه گذشــته به 

خود اختصاص داده است.(
خبــر خوش این که بســیاری از جهش های 
ویروسی می تواند در راستای تضعیف آن باشد 
چرا که اگر ویروس مدام کشــنده تر شود، در 
نهایت با از بین بردن همــه میزبانانش، خود 
نیــز از بین خواهد رفــت. از این رو، در جهت 
تضعیف خود حرکت می کنــد تا بتواند اصل 

حیاتش را تضمین کند.
به رغم این خــوش بینی علمی، اما هنوز زود 
اســت درباره کووید-۱۹ به ایــن جمع بندی 
برسیم که به زودی ضعیف می شود و خطرش 
از بین می رود کما این که در اوایل همه گیری 
کرونا، برخی دانشمندان تصور می کردند فقط 
چند ماه طول خواهد کشید تا ویروس جهش 
تضعیفی داشته باشــد ولی فعلا که این اتفاق 

رخ نداده و دســتکم سه گونه آن، خطرناک از 
ویروس اولیه هستند:انگلیسی، آفریقای جنوبی 

و هندی.
 گونه های جدید چگونه نامگذاری می شوند؟

طبق یک ســنت علمی، ویروس ها معمولًا را 
به نام محل کشــف آنها نامگذاری می کنند. 
مثلًا در ۲4 آذر ۱۳۹۹ وزیر بهداشــت بریتانیا 
از کشــف گونه جدیدی از ویروس کرونا خبر 
داد و گفت که دســتکم ۱۰۰۰ نفر در جنوب 
این کشــور به این ویروس آلوده اند. این گونه 
جدید، اکنون به نام ویروس انگلیسی شناخته 

می شود.
اخیــراً نیز مقامات بهداشــتی ایران از احتمال 
کشــف نوع جهش یافتــه ای از ویروس خبر 
داده اند که اگر قطعی باشــد، نامش ویروس 

ایرانی خواهد بود.
حــال به معرفی مهم ترین گونه های ویروس 

کووید-۱۹ می پردازیم:
چینی )ووهان(

نخستین ســویه شناسایی شــده که از شهر 
ووهان در چین سرچشــمه گرفته اســت و به 
نام  کووید-۱۹ شناخته می شود. چینی ها در 
سازمان بهداشت جهانی ،تلاش زیادی کردند 
تا در نامگذاری اولیه این ویروس نام چین ذکر 

نشود و موفق هم شدند.
انگلیسی

گونه انگلیســی ویروس کوویــد-۱۹ که به 
نــام B.۱.۱.۷ شــناخته می شــود در پاییز 
۲۰۲۰ شناســایی شــد. به گفته مراکز کنترل 

و پیشــگیری از بیماری آمریــکا، این نوع از 
ویروس کرونا سریع تر و راحت تر از نوع ووهان 
پخش می شــود و به طور بالقــوه ۳۰ درصد 
مرگبارتــر از آن اســت، اگرچه پژوهش ها در 

این زمینه همچنان ادامه دارد.
آفریقای جنوبی

 ۱.۳۵۱.B گونــه آفریقای جنوبی که به نــام
شــناخته می شــود، جدا از واریانــت یا گونه 
انگلیســی ظاهر و برای نخستین بار در اوایل 
اکتبر ۲۰۲۰ شناسایی شد. این واریانت برخی 
جهش های مشــابه با سویه انگلیسی دارد. به 
نظر می رسد این واریانت نسبت به موارد دیگر 
واکنش کمتری به واکســن ها و درمان های 
پادتنی از خود نشان می دهد. نگرانی محققان 
دانش واکســن سازی جهان این است که نوع 
آفریقای جنوبــی، تلاش های آنها را به نقطه 

صفر بازگرداند.
برزیلی

واریانــت برزیلی کــه به نام P.۱ شــناخته 
می شــود برای نخســتین بار در اوایل ژانویه 
شناســایی شــد. به گفتــه مراکــز کنترل و 
پیشــگیری از بیماری آمریکا، به نظر می رسد 
ایــن نوع گروهی از جهش های اضافه را دارد 
که بر توانایی ویروس بــرای پنهان ماندن از 

پادتن ها تاثیر می گذارد.
نیویورکی

ایــن واریانت برای نخســتین بار در شــهر 
نیویــورک آمریــکا شناســایی شــد و به نام 
B.۱.۵۲۶ شناخته می شــود. یکی از جهش 

ها در این نوع شــبیه به جهش مشاهده شده 
در واریانت آفریقای جنوبی اســت که به نظر 
می رسد به ویروس در فرار از واکنش بدن به 
واکسن کمک می کند. جهش نگران کننده به 
نام E4۸4K شــناخته می شود که در حداقل 
۵۹ سویه از کروناویروس مشاهده شده است.

کالیفرنیایی
 ۱.4۲۹.B/۱.4۲۷.B این واریانت که به نــام
شــناخته می شــود، متفاوت از نوع انگلیسی 
به نظر می رســد. یکی از جهــش ها به نام 
L4۵۲R بر پروتئین های شــاخکی ویروس 
تاثیر می گذارد که ممکن اســت به آن اجازه 
حمله کارآمدتر به ســلول ها را بدهد و آن را 
عفونی تر ســازد. به نظر می رســد این نوع با 
شدت بیشــتر بیماری و افزایش خطر نیاز به 

اکسیژن زیاد مرتبط است.
هندی

این واریانت که به نام B.۱.۶۱۷ شــناخته می 
شود دارای دو جهش کلیدی در بخش شاخک 
های بیرونی ویروس اســت که به سلول های 
انســان متصل می شــوند. به گفته سازمان 
بهداشت جهانی این نوع از ویروس کووید-۱۹ 
در ماه دسامبر گذشــته در هند شناسایی شد، 
اگرچه نسخه ابتدایی در اکتبر ۲۰۲۰ مشاهده 
شــده بود. این نوع از ویــروس به طور بالقوه 
می تواند عفونی تر باشد و نشانه های شدیدتر 

بیماری را موجب شود.
هند که تــا یکی دو ماه قبل، به ریشــه کن 
کــردن کرونا امیدوار شــده بــود، ناگهان با 
این گونه جهــش یافته مواجه شــد و ظرف 
چند هفته، ســیر صعودی مبتلایان و مرگ و 
میرها سراسر این کشــور را در نوردید، تعداد 
قربانیان به ۷ برابر رسید و بحران تخت خالی 
و اکسیژن به یک فاجعه ملی بدل شد. گزارش 
ها حاکی از آن هستند که حتی مراکز سوزاندن 

اجساد نیز ظرفیت این همه فوتی را ندارند.
فارغ از گونه ای جدید، آنجه مهم اســت این 
که فعلا مهم ترین ســلاح ما، ماسک، رعایت 
فاصله، تهویه مناســب هــوا در محیط های 
سربسته و تقویت مستمر سیتم ایمنی است تا 
در برابر این بلای جهانی، مصونیت بیشــتری 

داشته باشیم.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

آزادی زمان انتخابات!
شــهاب جعفرنژاد با انتشار کارتونی در صفحه اینســتاگرام خود به فضای متفاوت جامعه در ایام انتخابات، قبل و بعد از 

آن پرداخت شد.

هشدار: خودتان مراقب خودتان باشید

جهش یافته ها را بشناسیم؛ از کرونای چینی تا هندی و آفریقایی 

 رئیسی: 
واکسیناسیون افراد بالای ۸0 سال این هفته تمام می شود
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خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

شرط باز شدن مدارس از زبان وزیر آموزش و پرورش

گزارش پژوهشی بنیاد ملی بازی های رایانه ای از آمار سال ۹۸؛

1۳1 میلیارد تومان هزینه خرید نرم افزار بازی  در یک سال

ایســنا نوشــت: وزیر آموزش و پرورش گفت: 
معلمان بزرگ هستند؛ زیرا ماموریت بزرگی بر 
دوش حمل می کنند و به میزانی که آنها قدر 
ببینند و بر صدر بنشــینند، جامعه قد می کشد 
و هیچ جامعه ای بیــش از قد معلمان خود قد 

نمی کشد.
محسن حاجی میرزایی در مراسم« بزرگداشت 
مقام شامخ معلم » که با حضور رئیس جمهور 
و بــه صورت غیر حضــوری و زنده از طریق 
شبکه شاد پخش شد با بیان اینکه این مراسم 
به پاس قدردانی از مقام رفیع معلمان در آستانه 
روز معلم برگزار می شــود و فرصت مغتنمی 
اســت که به نمایندگــی از معلمان از حمایت 
رئیس جمهور و دولت از معلمان، قدردانی کنم.

وی با تاکید براینکه معلمان بزرگ هستند؛ زیرا 
ماموریت بزرگی بر دوش حمل می کنند و به 
میزانی که آنها قدر ببینند و بر صدر بنشــینند 
جامعه قد می کشــد و هیچ جامعه ای بیش از 
قد معلمان خود قد نمی کشد، افزود: »در این 
راه خطیر عوامل گوناگونی از برنامه درســی تا 
نظام سنجش، نظام تخصیص منابع و فضای 
فیزیکی، تجهیزات و فناوری ها دخیل هستند، 

اما معلم چیز دیگری اســت؛ معلم را به عنوان 
جانشین همه نداشتن ها و جبران کننده همه 
کاستی ها می شناسیم. معلم باکیفیت و باانگیزه 
اســت که می تواند همه کاســتی ها را جبران 

کند.«
حاجی میرزایی به توســعه دسترسی به فضای 
ایمن و اســتاندارد آموزشی اشاره کرد و گفت:  
روزانه ۲۸ کلاس درس ســاخته شــد و ۱۰.۵ 
درصــد از میزان مــدارس ناایمــن و نیازمند 
تخریب کاســته شد. مناطق خشــت و گلی 
جمع آوری شد و بخاری های نفتی ۲۷۶ هزار 
کلاس درس جمــع و در تمام مناطقی که به 
گاز دسترسی دارند، سیستم گرمایشی مدرسه 

ایمن شد.
وی ادامه داد: نرخ پوشــش پیش دبستانی از 
۳۸ به ۷۱ درصد افزایش یافت و تقریبا دوبرابر 
شــد و  به طــور ویژه این میــزان در مناطق 
روســتایی از ۲۳ به ۵۸ درصد رســید. جذب 
دانش آموزان دختر عشایری ۱۲ درصد، دانش 
آموزان عشایری متوسطه ۲4 درصد و مدارس 
شبانه روزی عشــایری ۳۶ درصد رشد یافت. 
در توســعه مهارت آموزی، ۵۰ درصد رشــد 

هنرجویان را داریم که از ۶۲۵ هزار هنرجو به 
۹۶۵ هزار هنرجو رسید و این نرخ در روستاها 

چهاربرابر شد.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه مدرســه 
تلویزیونــی ایــران بــرای دوره ابتدایــی با 
برگزاری ۲۶۱۸ جلســه و در دوره متوسطه با 
برگزاری۲4۰۰ ســاعت برنامه از ۱۵ شهریور 
تا کنــون تولید و پخش کرده و همه محتوای 
درســی را عرضه کره است افزود: کتب درسی 
از ســال آینده به نصب رمزینه پاســخ سریع 
مجهز شــده که دانش آموزان مــی توانند از 

تصاویر و ویدئوهای تکمیلی استفاده کنند.
حاجی میرزایی با اشــاره به تولد شبکه شاد و 
رشد سریعی که داشت اظهار کرد: شاد هرهفته 
۱۳ میلیــون دانش آمــوز و معلم را با یکدیگر 
مرتبط می کند و روزانه به طور متوســط ۶۵۰ 
هزار ارتباط زنده و ۲۵۰ میلیون پیام را سامان 
داده و خدمات همزمان به بیش از دو میلیون و 

۳۰۰ هزار کاربر ارائه می دهد.
وی افــزود: وظیفه می دانــم در برابر عظمتِ 
مســئولیت پذیری، سخت کوشــی و همدلی 
معلمان در پیگیری آموزش در دوران کرونا سر 

تعظیم فرود بیاورم. خانواده ها به عنوان دستیار 
معلم نقش آفرینی کردند و گواه دلســوزی ها 
و پیگیری معلمان هســتند. معلــم ها هرروز 
در خانواده ها مشــاهده و ارزیابی می شــوند. 

ایرانیان قدردان معلمان هستند.
واکسیناسیون معلمان در اولویت قرار گیرد 

 وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد: یک ســال 
کار در شــرایط کرونا به ما آموخت که معلم و 
مدرسه جایگزینی ندارد. خواهشمندم برای دایر 
شدن مدارس در سال تحصیلی جدید و حضور 
بی دغدغه دانش آموزان و رفع نگرانی خانواده 
ها، واکسیناســیون معلمــان و کادر مدارس 
را در اولویــت قرار دهید. به اعتبار شــاخص 
های معتبر و قابل ســنجش می توانیم داوری 
کنیم که آموزش و پــرورش در دولت تدبیرو 
امید از پوشــش گســترده تر، کیفیت بیشتر، 
عدالت بیشتر، محرومیت کمتر و دسترسی به 
فضای ایمن تر جلوتر بوده اســت و البته هنوز 
تاموقعیت آرمانــی فاصله داریم اما گام بلندی 
برداشته شد. از یک بابت کاستی ها از خانواده 
ها و معلمان و دانش اموزان پوزش می طلبم و 
از سوی دیگر بابت دستاوردها افتخار می کنم.

 بنیاد ملی بازی های رایانه ای در پژوهش »مصرف بازی های دیجیتال در 
خصوص پلتفرم رایانه« به اطلاعات متنوعی همچون صرف ۱۳۱ میلیارد 
تومان هزینه برای خرید نرم افزار بازی رایانه ای در سال ۱۳۹۸ و اختلاف 
ناچیز سهم بازیکنان روستایی نسبت به بازیکنان شهری در این پیمایش 

ملی دست یافته است.
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، بنیاد ملی بازی های رایانه ای پژوهشی با 
موضوع بررسی و تجزیه و تحلیل داده های حاصل از پیمایش ملی مصرف 
بازی هــای دیجیتال در خصوص پلتفرم رایانه به صورت تلفنی و با جمع 
آوری اطلاعــات بیش از ۹۲ هزار  خانوار و بیش از ۳ هزار بازیکن انجام 
داده اســت. یکی از یافته های این تحلیل آماری نشان می دهد که ۱۳۱ 
میلیارد تومان برای خرید نرم افزار بازی رایانه ای در سال ۱۳۹۸ هزینه شده 
است که از این مبلغ ۲۱ میلیارد تومان سهم بازی های بومی )بازی های 
توســعه یافته یا بومی سازی شده توسط شرکت های داخلی( بوده است. 
این آمارها همچنین سهم بازیکنان روستایی نسبت به بازیکنان شهری 
اختلاف ناچیزی را نشان می دهد.در این گزارش آمده است: اگرچه رشد 
بازی های موبایلی در جهان افزایش یافته و کنسول ها روزبه روز پیشرفت 
می کنند، همچنان رایانه به رشــد خود ادامه می دهد و علاوه بر میزبانی 
بازی های AAA ،پلتفرمی جذاب برای بازی های کوچکتر و مســتقل 
است. در ایران اما متاســفانه به دلایل مختلف از قبیل نبود قانون کپی  
رایت و قیمت بالای قطعات رایانــه ای که پیش نیاز بازی های جدیدتر 

اســت، این پلتفرم مورد کم توجهی قرار گرفته و آنطور که از آمار و ارقام 
این گزارش نیز پیداست، هم تعداد بازیکنان رایانه ای رو به کاهش است 
و هم میانگین سنی آنها رو به افزایش.با این حال با همه گیری بازی زولا 
در ســالهای اخیر و انتشار بازی سفیر عشق در سال ۱۳۹۹ ،جان تازه ای 
به این پلتفرم بخشــیده شــد. بازی زولا از آن جهت برجسته است که 
نمونه موفقی از مدل درآمدی درون پرداخت روی پلتفرم رایانه محسوب 
می شود و همچنین تجربه جدیدی از تبلیغات و بازاریابی برای بازی های 
رایانه ای ایجاد کرده است. بازی سفیر عشق نیز عملا یکی از مهمترین 
تولیدات رایانه ای تاریخ بازی سازی کشــور است که نشان از توانمندی 
بالای بازی سازان ایرانی دارد. بازی های رایانه ای اگرچه در فراز و نشیب 
بحران ها قرار دارند؛ اما بخشی از سبک زندگی ما شده اند و در روزمره های 
ما رســوخ کرده اند. بازآفرینی این بازار حیاتی با اصلاح رویه های تقنینی 
در سطح سیاســتگذاری و اصلاح مدل های تولید و درآمدزایی در سطح 
بنگاه ها می تواند منجر به شکوفایی مجدد پلتفرم رایانه و ظهور پدیده های 

قدرتمند در این زمینه شود.
گزارش نمای نزدیک پلتفرم رایانه ســال ۱۳۹۸ از سری گزارش های به 
دست آمده از تجزیه وتحلیل داده های پیمایش ملی مرکز تحقیقات بازیهای 
دیجیتال دایرک در سال ۱۳۹۸ است. این پیمایش برای نخستین بار به 
دلیل همه گیری ویروس کرونا به صورت تلفنی و با جمع آوری اطلاعات 
بیش از ۹۲۰۰ خانوار و بیش از ۳۰۰۰ بازیکن انجام شــده است. لازم به 

ذکر است در این پیمایش از روش نمونه گیری طبقه ای خوشه ای استفاده 
شده است که در تمامی استان ها، خوشه ها شامل مراکز استان، شهرهای 
غیر مرکزی و روستاها هستند.در مطالعه این گزارش، توجه به نکات زیر 
ضروری بوده اســت: بازیکن بازی دیجیتال، فردی است که حداقل یک 
ساعت در هفته با حداقل یکی از پلتفرم های اصلی بازی دیجیتال بازی 
می کند و به تبع آن بازیکن رایانه ای نیز فردی است که حداقل یک ساعت 
در هفته با یکی از دســتگاه های رایانه شخصی و یا لپتاپ بازی می کند. 
با هدف تســهیل در خواندن گزارش، ارقام تا حد امکان بدون اعشار، به 
اصطلاح گرد و در صورت لزوم تا ۲ رقم اعشــار نمایش داده شــده اند. 
با توجه به کوچک بودن نمونــه آماری در بعضی از زیر نمونه ها، تمرکز 
گزارش به انتشار اطلاعات معنادار از لحاظ آماری بوده است و از گزارش 
آمارهای جزیئ  به همین دلیل صرف نظر شده است. با توجه به اینکه در 
مــواردی، داده های پرت و دور افتاده در میان اطلاعات جمع آوری شــده 
وجود داشته اســت، به منظور گزارش این اطلاعات از روش های استوار 

برای محاسبه استفاده شده است.
گــزارش این پژوهش با موضوع »بررســی و تجزیه و تحلیل داده های 
حاصــل از پیمایش ملی مصرف بازی های دیجیتال در خصوص پلتفرم 
رایانه« با صورت اینفوگراف و نمودار تحلیلی در کتابچه ای با عنوان نمای 
نزدیک ۹۸ به چاپ رسیده است که تنها به برخی از اطلاعات آن در این 

گزارش ارائه می شود.


